
 
 

Národní centrum podpory transformace sociálních sluţeb je součástí  

individuálního projektu Podpora transformace sociálních sluţeb. 

 

 

 

 

 

 

Monitoring médií 

Národní centrum podpory 
transformace sociálních sluţeb 
1. 7. – 31. 7. 2011 
 

Národní centrum podpory transformace sociálních služeb 

3P Consulting, s. r. o. 

www.trass.cz  

 

Monitoring zpracoval 

4JAN Public Relations, s.r.o. 

Varšavská 40 

120 00 Praha 2 

tel.: +420 222 241 353 

fax: +420 222 242 408 

e-mail: info@4jan.cz 

www.4jan.cz 

 

http://www.trass.cz/
mailto:info@4jan.cz
http://www.4jan.cz/


 

31. 7. 2011  1. 7. – 31. 7.  Strana 2/59 

 

Skóre:  0.83 

Název:  Kraj jedná s obcemi o moţnosti převodu zřizovatelských funkcí domovů pro seniory 

Zdroj:  Moravskoslezský deník 

Datum:  01.07.2011 

Str.:  2 

Mutace:  PŘÍLOHA 

Zpracováno:  01.07.2011 03:48:52 

Náklad:  227957 

Ročník:  11 

Číslo:  154 

Rubrika:  Moravskoslezské listy 

Odkaz:  http://www.moravskoslezsky.denik.cz/  

ISSN:  1213-5577 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Regionální deníky - Moravskoslezský kraj 

Zkratka oblasti:  VS 

Zkratka zdroje:  VSWD 

Identifikace:  VSWD20110701020007 

Čtenost-Sled.:  118000 

Klíčová slova: sluţby (4), sociální (3), sociálních (3), sluţeb (3), změny (2)  
 
Kraj jedná s obcemi o možnosti převodu zřizovatelských funkcí domovů pro seniory 

 

Náměstek hejtmana Svatomír Recman (KSČM) navštívil zástupce třinácti obcí (Bohumín, Budišov nad 

Budišovkou, Bruntál, Frenštát pod Radhoštěm, Odry, Příbor, Hlučín, Karviná, Kyjovice, Nový Jičín, 

Opava, Petřvald a Vítkov) a nabídl jim moţnost převzít veřejný závazek za domovy pro seniory, jejichţ 

zřizovatelem je Moravskoslezský kraj. Převody zřizovatelských funkcí v minulosti jiţ proběhly u 

domova pro seniory v Orlové a Havířově. Všechny tyto převody byly vyhodnoceny jako funkční a 

bezproblémové. Uskutečněnými převody vznikly organizace, které i nadále poskytují potřebné sociální 

sluţby, jeţ jsou přizpůsobeny konkrétním potřebám daných obcí. Stejnou příleţitost spravovat zařízení 

sociálních sluţeb, které bude odpovídat potřebám obce, nyní dostávají i další samosprávy, které mají 

na svém území domovy pro seniory, jejichţ zřizovatelem je kraj. "Příleţitost, která se touto moţností 

převodu zřizovatelských funkcí domovů pro seniory obcím otevírá, je jedinečná a neopakovatelná, a to 

i s ohledem na zákonnou povinnost obcí týkající se péče o jejich občany, jak vyplývá ze současné 

legislativy," komentuje moţnost převzít zřizovatelské funkce náměstek Recman, který absolvoval 

první kolo jednání s orgány obcí. Kraj tak nabízí obci jedinečnou moţnost pro uspokojování potřeb 

svých občanů. Lidé seniorského věku tvoří přirozenou populaci kaţdé obce. Reakce na aktuální změny 

týkající se poskytování této sluţby či poţadavků cílové skupiny mohou být na místní úrovni pruţnější 

neţ na úrovni kraje. Sociální sluţby, u nichţ by mělo dojít k převedení zřizovatelských funkcí, 

umoţňuje obcím se stát zřizovatelem jiţ zavedené a z veřejných rozpočtů stabilně financované 

pobytové sociální sluţby, ve které bude moţné provádět systémové změny a rozvíjet ji tak, aby byla 

kvalitní a svým druhem a kapacitou odpovídala potřebám občanů konkrétních obcí. U domovů pro 

seniory v obcích, s nimiţ se do konce roku 2013 nepodaří vyjednat převod zřizovatelských funkcí, je z 

http://www.moravskoslezsky.denik.cz/
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hlediska dlouhodobé koncepce Moravskoslezského kraje plánováno vytvoření specializovaných zařízení 

a rozšíření cílové skupiny seniorů o osoby se specifickými potřebami. Z hlediska střednědobého 

plánování sociálních sluţeb bude cílem, aby zařízení zřizovaná krajem reagovala na potřeby občanů 

celého kraje. "Mám velkou naději, ţe započatá jednání povedou k dosaţení společného cíle, kterým je 

poskytování kvalitních sociálních sluţeb na území kraje, respektive obcí podle zjištěných potřeb jeho 

obyvatel," shrnul průběh dosavadních jednání Svatomír Recman.  
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Reformy potřebují víc reklamy, míní vláda 

 

Reformy se musí začít lépe prezentovat, zavelel před časem premiér Petr Nečas. A ministři uţ mají 

první nápady, jak na to.  

 

Nejdál pokročil ministr práce Jaromír Drábek, který chce po létě začít natáčet spoty, objíţdět města a 

také propagovat důchodovou reformu na Facebooku.  

 

"Najmeme si na to agenturu. Teď právě řešíme, kde na to vezmeme peníze. Uvaţujeme i o 

evropských fondech," řekla HN Drábkova mluvčí Viktorie Plívová. Úřad podle ní shání čtyři miliony 

korun: "Chceme dělat road show a vysvětlovat přitom změny v sociálních dávkách, zavedeme také 

telefonní infolinku s vyškolenými poradci."  

 

Podle Jiřího Hrabovského, šéfa agentury Ewing PR, se kterým uţ Drábkovo ministerstvo o moţnostech 

propagace jednalo, je ale na takové kroky pozdě. "Mohlo by to být zajímavé, ale muselo by se s tím 

začít dřív. Teď uţ návrhy kritizovalo tolik lidí, protestovaly odbory, bude to těţké," myslí si Hrabovský, 

který loni proslul protestní akcí lékařů Děkujeme, odcházíme.  

 

http://www.ihned.cz/
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Podle Nečasova mluvčího Jana Osúcha se čekalo, aţ budou zákony hotové. "Řada klíčových reformních 

zákonů byla definitivně schválena teprve na středečním jednání vlády," řekl Osúch.  

 

I Úřad vlády chystá podle něho kampaň s letáky, broţurami a moţná i s profesionálními PR sluţbami.  

 

Do sebe jde i Miroslav Kalousek, který si zaloţil blog a profil na Facebooku. V komunikaci sází sám na 

sebe. "Je častým hostem diskusních pořadů, dává rozhovory a denně odpovídáme na desítky dopisů," 

popsal Jakub Haas z tiskového oddělení ministerstva financí.  

 

Podle dubnového průzkumu STEM má vláda co dohánět. Dosavadní vysvětlování reforem bylo podle 

průzkumu dostačující jen pro třetinu lidí.  

 

Pusťte si video komentátora HN Jindřicha Šídla, který glosuje vládní smír. Další krize prý přijde brzy.  

Http://dialog.ihned.cz  
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U klientů se zvyšuje zájem o komplexní péči 

 

Jaké sluţby obecně prospěšná společnost poskytuje?  

 

Obecně prospěšná společnost Sociální sluţby města Rychnov nad Kněţnou poskytuje terénní 

http://rychnovsky.denik.cz/
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pečovatelské sluţby, sluţby denního stacionáře a sluţby domácí zdravotní péče, půjčování 

kompenzačních pomůcek a koordinuje činnost Klubu seniorů. Pečovatelskou sluţbu lze nabídnout jak v 

penzionech s byty zvláštního určení "Jaruška, Aneţka a Eliška", tak v domácnostech našich klientů v 

Rychnově nad Kněţnou a nejbliţších obcích. Byty s pečovatelskou sluţbou jsou určeny pouze pro 

osoby, které potřebují pomoc druhé osoby při vedení domácnosti a při péči o vlastní osobu. Tyto byty 

nelze v ţádném případě přidělit občanům, kteří řeší bytový problém svůj nebo své rodiny. Na základě 

naší praxe se ukázalo, ţe obsazování bytů s pečovatelskou sluţbou, zejména v penzionu Jaruška, 

občany, kteří splňují kritéria potřebnosti, je čím dál obtíţnější.  

Důleţitou roli zde totiţ hraje fakt, ţe pečovatelky Sociálních sluţeb navštěvují denně včetně večerních 

hodin své klienty po celém území města Rychnov nad Kněţnou a v nejbliţším okolí a tento reţim 

klientům velmi vyhovuje, takţe nemají zájem se stěhovat do bytů s pečovatelskou sluţbou. Proto 

jsme mohli nabídnout městu Rychnov nad Kněţnou asi dvaadvacet bytů v penzionu Jaruška, které se 

vyuţijí pro jinou cílovou skupinu nájemníků.  

 

Mění se nějak potřeby a poţadavky klientů?  

 

Ustupuje zájem o pouhý úklid domácnosti, který si klient snáze zajistí prostřednictvím své rodiny, a 

zvyšuje se zájem o komplexní péči. To znamená o péči osobní, péči o stravování, péči o domácnost, a 

to vše kombinované s péčí zdravotní, kdy pečovatelky společně se zdravotními sestrami domácí 

zdravotní péče umoţní našemu klientovi v klidu doţít v domácím prostředí.  

V dnešní době rodinní příslušníci nejvíce ocení, kdyţ je o maminku či tatínka postaráno v době, kdy oni 

sami jsou v práci. Na tuto sluţbu je moţno vyuţít buď pečovatelek přímo v domácím prostředí nebo 

zařízení denního stacionáře "Domovinka" od pondělí do pátku v čase od 6 do 18 hodin. Sem jsou 

klienti denně přiváţeni buď rodinou nebo sluţebním automobilem za doprovodu personálu. Klienti tráví 

v Domovince dohodnutý čas tím, ţe se účastní jednoduchého společného programu, mohou si číst 

nebo listovat v denním tisku, sledovat televizi, odpočívat na lůţku, popřípadě jít na procházku v 

doprovodu personálu. Kaţdopádně pečovatelka vţdy respektuje moţnosti a přání klienta.  

 

Stále je málo známé, ţe kromě sociálních sluţeb společnost provozuje i domácí zdravotní péči  

 

Zdravotní sestřičky naší domácí zdravotní péče pomáhají všem nemocným občanům kaţdé věkové 

skupiny tím, ţe jim například ošetří a převáţou rány, aplikují injekce, ale ve spolupráci s praktickým 

lékařem se postarají i o pacienty v terminálním stádiu (péče o umírajícího).  

Sestry domácí zdravotní péče také zajistí rehabilitační péči. Sluţby domácí zdravotní péče jsou 

předepisovány ošetřujícím lékařem a úkony jsou plně hrazeny zdravotními pojišťovnami. Podporu 

podobným sluţbám poskytuje také projekt Rozvoj dostupnosti a kvality sociálních sluţeb v 

Královéhradeckém kraji II, který je financován z ESF prostřednictvím Operačního programu Lidské 

zdroje a zaměstnanost a státního rozpočtu České republiky, jehoţ realizátorem je město Rychnov nad 

Kněţnou.  

 

(za realizační tým projektu, Dagmar Serbousková)  

 

Skóre:  0.87 

Název:  Pípající radnice 

Zdroj:  Euro 

Datum:  04.07.2011 



 

31. 7. 2011  1. 7. – 31. 7.  Strana 6/59 

Str.:  48 

Pořadí:  1 

Zpracováno:  04.07.2011 11:03:22 

Náklad:  23124 

Číslo:  27 

Podtitulek:  Praha plánuje v Krči postavit domov pro seniory ve spolupráci s privátem 

Rubrika:  report reality 

Autor:  Hana Boříková 

Odkaz:  http://www.euro.cz 

ISSN:  1212-3129 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Časopisy - ekonomika a politika 

Zkratka oblasti:  CE 

Zkratka zdroje:  CEEU 

Identifikace:  CEEU20110704010040 

Čtenost-Sled.:  88000 

Klíčová slova: sociální (8), sociálních (5), sluţby (3), péči (2), sluţeb (2), péčí, sluţbou, péče, 

sluţbách, sociálního  
Pípající radnice 

 

Praha potřebuje akutně pět set lůţek v domovech pro seniory. Nedostatek míst pro klienty, kteří 

vyţadují soustavnější péči, suplují v současnosti hlavně pověstné "eldéenky". Na praţském magistrátu 

si ale lámou hlavu nad tím, kde vzít dost peněz na provoz existujících zařízení, o rychlé výstavbě čtyř 

nebo pěti nových domovů prý nemůţe být řeč. A to je přesně ten okamţik, kdy politici s oblibou 

začínají natahovat ruku směrem k soukromému sektoru.  

Také Praha se chystá vyzkoušet démonizovaný PPP projekt.  

 

Peníze poţírá provoz, na investice není  

 

Kromě okamţitého nedostatku míst chybí metropoli z dlouhodobého hlediska tři aţ čtyři tisíce lůţek 

pro starší občany v domovech pro seniory, domovech se zvláštní péčí a v domech s pečovatelskou 

sluţbou. Místo masivních investic se ale budou peníze na výstavbu spíše osekávat. Praha je příliš 

bohatá na to, aby mohla získat dotace na budování sociálních zařízení z evropských fondů, a příliš 

chudá na to, aby je mohla postavit sama.  

Praţští politici ţehrají na klesající příjmy z daní, a především na stát, který posílá málo peněz na 

provoz domovů – proti roku 2009 se příspěvky sníţily o sto milionů korun. Peníze z městské kasy 

určené na sociální výdaje putují především na chod stávajících domovů a jejich rekonstrukce. Praha je 

zřizovatelem téměř 30 příspěvkových organizací poskytujících pobytové sociální sluţby. Řada z nich je 

umístěna mimo oblast Prahy a Středočeského kraje, přičemţ někteří důchodci ubytovaní "na venkově" 

ţijí na zámcích, které nejsou z hlediska provozních nákladů právě ideální.  

 

Pokusný králík v Krči  

 

V blízkosti Krčského lesa se nachází Domov pro seniory, obklopený rozsáhlou zahradou. Právě tento 

http://www.euro.cz/
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domov si na radnici na Mariánském náměstí vytipovali jako "pokusného králíka". Jak říká radní Petr 

Dolínek, který má na starost sociální oblast, město si je vědomo rizik pilotního projektu, nicméně 

nedostatek financí jej tlačí vyzkoušet cestu partnerství se soukromým sektorem.  

Domov v Sulické ulici, kde na umístění čeká šest set ţadatelů, by měl být rozšířen minimálně o sto 

postelí. Město kalkuluje s tím, ţe partner by financoval a postavil nový pavilon, který by nejméně 

dvacet let provozoval. Do správy by dostal i současný areál z roku 1963 se 152 lůţky, který právě 

prochází rozsáhlou rekonstrukcí. Radní Dolínek nevylučuje, ţe by město poptávalo i poskytování 

samotné sociální péče. V tomto případě by se Praha skutečně stala průkopníkem, takto komplexní PPP 

projekt se v Česku zatím neuskutečnil. Konkrétnější obrysy by ale záměru měla dodat aţ studie 

proveditelnosti. Ta odpoví na to, zda je výhodnější klasická veřejná zakázka nebo soukromník. Praha 

si uţ vybrala poradce, který vyřkne ortel. Ve výběrovém řízení zvítězila firma Deloitte, která si své 

rozumy cení na necelé čtyři miliony korun. Pokud PPP projekt doporučí a nakloněna mu bude i rada a 

zastupitelstvo, výběrové řízení na koncesionáře by mohlo proběhnout v druhé polovině roku 2012. 

Přestoţe osud projektu je zatím více neţ nejistý, pavilon uţ je namalovaný. Zatím do stadia pro 

územní rozhodnutí. "To, ţe uţ existuje projekt, nemusí být nutně špatně. Na druhou stranu první, co 

kaţdý začne dělat, jsou malůvky, které se potom na zastupitelstvu pěkně prezentují. Nikdo ovšem 

neřeší ekonomickou stránku fungování objektu, architekti uţ vůbec ne," podotýká Jan Škurek, ředitel 

PPP Centra, jehoţ zřizovatelem je ministerstvo financí.  

 

Vděčný i zrádný  

 

Praha není prvním městem, které se chce v sociální oblasti spolčit s privátním sektorem.  

 

Ubytování pro důchodce je na rozdíl od aquaparků či stadionů politicky "korektní", případné investory 

ovšem odrazuje způsob financování těchto sluţeb. Domovy pro seniory vyuţívají čtyři typy zdrojů: 

příspěvky od klientů, příspěvky na péči, coţ je sociální dávka odstupňovaná podle stupně závislosti 

příjemce na pomoci od druhé osoby (800 aţ dvanáct tisíc korun), dotace od samospráv a od státu. 

Problematická se z pohledu jistoty příjmů jeví především dotace, kterou prostřednictvím krajů 

poskytuje ministerstvo práce a sociálních věcí. Ta není nároková, kaţdý rok se mění a její výši je těţké 

odhadnout. Pro podnikatele je ovšem limitující hlavně prováděcí vyhláška zákona o sociálních 

sluţbách, která stanoví maximální platby od klientů na 310 korun za den. První odváţlivci se uţ ale 

našli. Šéf sociálního odboru litoměřické radnice Martin Veber je přesvědčen, ţe lépe neţ příspěvkové 

organizace města funguje neziskový sektor, proto jsou na něm postaveny všechny sociální sluţby ve 

městě. "I sociální oblast je vhodná pro nestátní či soukromý sektor, musel by mít ale stejné podmínky 

jako erár, jak je obvyklé v zahraničí," míní Veber. Kdyţ radnice dostavovala domov pro seniory, 

chtěla, aby i ten provozovala nezisková organizace. Podle nového zákona uţ ale musela vyhlásit 

koncesní řízení. Do soutěţe se přihlásil jen jeden subjekt – Farní charita Litoměřice, která v 

Litoměřicích spravuje dvě menší podobná zařízení. Město svěřilo charitě plně vybavený domov na 

dvacet let. Koncesionář můţe od města dostat dotaci, nemá na ni ale nárok. Město zatím domovu, 

který funguje třetím rokem, posílá několik milionů ročně.  

Úplně bez dotací z obecního rozpočtu funguje Domov pro seniory v Písku, a to přestoţe je financován 

pouze z obvyklých zdrojů. V oblasti sociálních sluţeb působí trochu jako zjevení.  

 

Zjevení v Písku  

 

Před třemi lety se písecká stavební firma Kočí domluvila s radnicí, ţe zrekonstruuje bývalá kasárna na 

domov pro seniory. Město poskytlo budovu a zavázalo se, ţe ji firmě za sedmnáct let odprodá. 

Společnost Seniorský dům Písek, kterou zaloţil Tomáš Kočí, získala dotaci z evropských fondů ve výši 
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36,4 milionu korun, zbytek stomilionové rekonstrukce financovala prostřednictvím úvěru od banky a z 

vlastních zdrojů. Za úvěry se nakonec muselo zaručit město. Letmým pohledem se v tomto případě 

zdá, ţe jedna z proklamací zastánců PPP projektů, ţe soukromník dokáţe stavět a provozovat sluţby 

hospodárněji neţ veřejný sektor, funguje. Firma vykazuje náklady na vybudování jednoho lůţka 

včetně vybavení milion korun a měsíční náklady na jeho provoz vycházejí Píseckým na 22 tisíc korun. 

Praha přitom uvádí náklady na provoz jednoho lůţka v intervalu 25 aţ 35 tisíc korun. Vybudování 

jednoho lůţka obvykle vyjde na 1,5 aţ 2,5 milionu korun. "Musíte hlídat i to, jestli se správně pere. 

Pokud vytvoří ztrátu příspěvková organizace, zaplatí se z veřejných prostředků. Pokud vytvoří ztrátu 

domov, musíme ji doplatit sami," říká Tomáš Kočí, který projekt od počátku vedl. Podnikatel ovšem 

přiznává, ţe ani pod jeho vedením se domov zatím neuţiví. Dosud na jeho provoz doplácel, letos by uţ 

ale mělo hospodaření skončit na nule. "Není to lukrativní byznys. Chápu to jako dlouhodobý záměr," 

vysvětluje Kočí.  

 

Hana Boříková - hana.borikova@euro.cz  

 

(Hana Boříková)  

 

---  

 

Praha je příliš bohatá na dotace na budování sociálních zařízení z evropských fondů a příliš chudá na 

to, aby je mohla postavit sama  

 

Foto: Zkusíme to také. Chronický nedostatek míst pro seniory má pomoci Praze řešit soukromý 

sektor. První PPP projekt chystá město v Krči.  

 

Premiéra v Písku. Město dalo kasárna, soukromník je opravil a provozuje tam domov pro seniory. 

Jeden z prvních příkladů spolupráce privátu a komunálu se vyskytuje v Písku.  

 

Foto: FOTO - archiv, Hynek Glos  

 

Foto: Místo turistů senioři. PPP projekt s hoteliérem se jaksi nepovedl, radnice Prahy 10 opraví 

chátrající vršovický zámeček sama, ovšem s firmou, kterou vybral koncesionář v soutěţi na 

rekonstrukci na hotel.  

 

Pacient nepřeţil. Ústřední vojenská nemocnice ve Střešovicích měla být prvním subjektem, který 

vyzkouší PPP projekt. Akce zkrachovala a stát bude zase platit.  

 

Foto: FOTO - archiv, Hynek Glos  
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HRANICE – Jako azylový dům pro osamělé rodiče s dětmi slouţí od minulého týdne nevyuţívaná 

budova bývalé školy v hranické místní části Slavíč.  

"Počítáme s tím, ţe azylový dům bude určitě vytíţený, protoţe podobné zařízení v Hranicích dosud 

chybělo," uvedl mluvčí hranické radnice Petr Bakovský. Zařízení bude poskytovat matkám nebo otcům 

s dětmi, těhotným a mladistvým maminkám komplex sociálních sluţeb.  

Nejen ubytování, ale i sociální poradenství a pomoc s péčí o dítě a domácnost. Odborníci lidem poradí i 

při hledání zaměstnání a bydlení.  

"Zázemí zde najdou například rodiče, kteří nemají kde bydlet. Budeme se snaţit jim pomoci najít cestu 

zpět do společnosti," poznamenal Radek Hanák z křesťanské společnosti Elim, která dům provozuje.  

Azylový dům nabízí klientům deset pokojů, čtyři sociální zařízení, kuchyňku a společenskou místnost. 

Ubytováno tam můţe být deset rodičů a maximálně 16 dětí.  

Hranická radnice pro přestavbu objektu vyuţila dotaci z Regionálního operačního programu regionu.  

Investice si vyţádala celkem 7,2 miliónu korun, dotace přitom dosáhne aţ 85 procent uznatelných 

nákladů.  

 

Foto popis| Azylový dům vznikl přestavbou budovy bývalé školy.  

Foto autor| Foto PRÁVO – Bedřich Novotný  
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Hana Urbanová: I život mentálně hendikepovaných dětí může být bohatý 

 

komunitní centrum Motýlek sídlí na Černém Mostě a sdruţuje tři projekty. Vedle nízkoprahového klubu 

pro děti a mládeţ a mateřského centra má na starosti provoz centra denních sluţeb pro 

hendikepované děti, které kvůli svému postiţení nemohou chodit do normálních sportovních klubů či 

dovednostních krouţků. Ředitelkou Motýlka je jiţ deset let Hana Urbanová, absolventka tělesné a 

pracovní výchovy pro osoby se zdravotním postiţením na FTVS UK.  

 

E15: Jaké děti vyuţívají vaše centrum denních sluţeb?  

 

Chodí k nám asi 50 dětí se zdravotním hendikepem. Nejsme zaměřeni na péči o děti se smyslovým 

postiţením, takţe jde o děti s tělesným, kombinovaným a hlavně mentálním postiţením, a to od lehké 

aţ po středně těţkou mentální retardaci.  

 

E15: Například?  

 

Motýlek navštěvuje stále více dětí s autismem. Takové děti ţijí ve "vlastním světě" , do normálních 

krouţků je většinou nepřijmou, a tak by bez podpory sociální sluţby trávily dětství doma, bez 

společných záţitků, bez kolektivu, stále jenom s rodiči. A to je přece škoda. I kdyţ jsou 

znevýhodněné, jsou také šikovné a zvládnou spoustu věcí.  

 

E15: Kdyţ se řekne autista, většina lidí si představí Dustina Hoffmana ve snímku Rain Man. To asi není 

moc jednoduché vést krouţek s autisty?  

 

U nás je všechno přizpůsobeno jejich schopnostem a moţnostem. Samozřejmě, ţe některé naše děti 

mají poněkud problémové chování a liší se od toho, čemu říkáme normální. Neudrţí pozornost, 

vykřikují, sebepoškozují se. Ale vţdycky se snaţíme najít příčinu. To je jedna z našich metod. 

Neokřikovat je, neříkat nedělej to, rušíš, ale zjistit, co tohle chování vlastně znamená. Často jsou 

třeba jen unavené, na chvíli si lehnou na ţíněnku a pak mohou zase pokračovat v práci nebo zábavě.  

 

E15: Jaké jim nabízíte aktivity?  

 

Keramiku, výtvarné dílny, logopedii. Na první pohled to vypadá obyčejně, ale to jen proto, ţe většina 

lidí si neumí představit, co to našim dětem přináší. Třeba kdyţ si vezmete canisterapii, coţ je vlastně 

http://www.e15.cz/
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jakási léčba s pomocí psů. Na první pohled to jistě vypadá trochu bizarně. Co mohou dělat 

hendikepované děti s nějakým psem. Jenţe to má obrovský účinek. Děti mu třeba rozmístí překáţky a 

pak mu dávají povely. A to je hrozně baví, protoţe najednou se karta obrací, nejsou řízeny ony, ale 

mohou také samy někoho řídit. A kdyţ zřetelně vysloví pokyn, tak je pes poslechne. Takţe mají velkou 

motivaci, aby správně artikulovaly, a tím se skvěle učí. A navíc to zvyšuje jejich sebevědomí, které 

často není příliš vysoké.  

 

E15: Jaký krouţek je z pohledu vašich dětských klientů nejoblíbenější?  

 

Jednoznačně muzikoterapie. Máme úţasného kolegu, který je profesionální zpěvák a umí děti 

neuvěřitelně nadchnout. Samozřejmě vyuţíváme především ty jednodušší nástroje, aby naše děti, 

které nemají buď dobrou motoriku, nebo odpovídající rozumové schopnosti, zvládly na tyto nástroje 

hrát.  

 

E15: Jak můţe muzikoterapie pomáhat?  

 

Díky muzikoterapii se ve mi dobře daří rozvíjet komunikační dovednosti. Naším cílem není to, aby se 

děti naučily hrát a zpívat písničky, ale aby se nenásilnou a poutavou formou rozvíjely jejich dílčí 

dovednosti, které pak vyuţijí v běţném ţivotě. Díky muzikoterapii rozvíjejí paměť, vyslovování. A 

protoţe je to baví, tak se hodně zlepšují. E15: Je moţné vyzdvihnout nějaký konkrétní úspěch, co se 

při muzikoterapii povedlo? My nejdeme po úspěších, nehrajeme si na to, kdo nejlépe či nejvíce. Ale 

jako příklad mohu jmenovat jednu slečnu s Downovým syndromem, která se naučila hrát na flétnu. To 

osobně povaţuji za mimořádně famózní úspěch, protoţe dokáţe hrát z not.  

 

E15: Jak ale hra na flétnu můţe pomoci v běţném ţivotě?  

 

Je to přece jasný příklad, co děti s mentálním hendikepem mohou dokázat. Ţe je nemusíte stále vodit 

za ručičku, ale dokáţou splnit dlouhodobý úkol a obstát. To pomáhá v mnoha věcech, třeba v takovém 

osamostatnění, které je mimořádně důleţité. Snaţíme se rozvíjet jejich dovednosti, aby se mohly 

daleko lépe zapojit do ţivota a eliminovaly se důsledky jejich hendikepu, třeba při navazování 

kontaktů či při pracovním uplatnění. Mnoho našich dětí se postupně naučilo jezdit k nám do Motýlku 

nebo do své školy bez doprovodu, čímţ usnadnily ţivot rodičům. Ale především je to důleţité pro jejich 

vlastní budoucí ţivot.  

 

E15: To o ně rodiče nemají strach? Pustit mentálně postiţené děti samotné?  

 

Rodiče se často o své dítě hodně bojí, vědí, ţe má hendikep, a proto se ho snaţí více ochránit. Pak ale 

hrozí, ţe vlastně sklouznou k tomu, ţe ho začnou podceňovat. Myslí si, ţe by určité věci nedokázalo, a 

raději ho samotné nepouštějí vůbec nikam. My jim pomáháme, aby jim tu důvěru dali a nechali je jít 

na nákup nebo do školy. Musí věřit, ţe to jejich děti zvládnou, protoţe bez toho se většinou dál 

neposunou. Nesmím však opomenout, ţe tomu předchází nácvik samostatného cestování či 

nakupování, vysvětlování moţných rizik.  

 

E15: Vaše krouţky pro hendikepované děti jsou bezplatné?  

 

Naše sluţby nejsou bezplatné. V centru denních sluţeb vybíráme 100 korun na hodinu, coţ rodiče 

většinou hradí ze sociálních příspěvků, které na dítě dostávají. My jsme registrovaná sociální sluţba, 

kaţdý klient u nás dostane "klíčového" pracovníka, který s rodiči probere situaci jejich dítěte, vybere s 
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nimi, jaké aktivity bude dítě v Motýlku navštěvovat, a domluví cíle, respektive smysl jeho návštěv. K 

tomu pak připravíme individuální plán. Proto máme relativně dost zaměstnanců. Osm lidí u nás 

pracuje na stálo a vedle nich pomáhá ještě tým dobrovolníků.  

 

E15: Peníze od rodičů vám asi nestačí? Jaký máte rozpočet a z jakých zdrojů ho pokrýváte?  

 

Peníze od našich klientů tvoří pouze sedm procent našeho rozpočtu, který celkem činí zhruba šest 

milionů korun ročně na všechny tři sluţby. Šedesát procent dostáváme od ministerstva práce a 

sociálních věcí, od města a městské části. Dalších 15 procent pokrývají dary od fyzických osob a firem, 

tři procenta máme z nadací. A nesmím zapomenout ani na naše vlastní příjmy, pořádáme různé 

charitativní akce a benefiční koncerty, které nám pokryjí dalších 15 procent z našeho rozpočtu.  

 

E15: Peníze od státu a od města dostáváte na základě grantů. Jak se vám osvědčil grantový systém?  

 

Sám o sobě by byl grantový způsob docela spravedlivý. Ale jeho hlavní problém je jinde. Od státu 

nemáme nic garantovaného, takţe i kdyţ naše sluţba existuje deset let, kaţdý rok na podzim znovu 

píšeme ţádost o granty a dotace na další rok a pak s obavou čekáme, zda peníze dostaneme. Jeden 

rok se nám stalo, ţe nám nebyla ţádná dotace přiznána a my jsme se ani nedozvěděli proč. Okamţitě 

jsme se přihlásili do námitkového řízení, kde se nás ptali, proč jsme ty peníze nedostali? Co se u nás 

změnilo? Ale my jsme důvod vůbec nevěděli. Nakonec jsme peníze sice dostali, ale ta nejistota je 

ubíjející. Deset let něco budujete, máte uţ jméno a stejně vám hrozí, ţe úředník škrtne perem a vy to 

budete muset celé zavřít.  

 

E15: Jenţe na deset let dopředu vám peníze nikdo neslíbí?  

 

Já nevolám po ţádných jistotách či nárocích, ale chtěla bych, aby to bylo nějak upravené a 

transparentní. Třeba soukromé školy také vědí, kolik dostanou na jednoho ţáka. Musejí si samozřejmě 

sehnat peníze i jinde, ale oproti nám vědí, v jakých mantinelech se budou pohybovat. V sociálních 

sluţbách bohuţel nic takového není.  

 

E15: Čistě teoreticky, pokud se rapidně zhorší ekonomická situace a bude se ještě více škrtat, hrozí 

vám zánik?  

 

Ano, přesně tak to je. Nemáme vůbec ţádné garance. I kdyţ poskytujeme kvalitní sluţby, samo o 

sobě to nestačí, protoţe úředníci z magistrátu či z ministerstva mají omezený rozpočet. A protoţe 

podobných zařízení přibývá a koláč je stále stejný, nebo ještě menší, musí se dělit na stále menší díly. 

E15: Na Černém Mostě sídlíte v bývalé mateřské školce, která později slouţila jako hospoda. Jak jste k 

ní přišli? Před deseti lety jsme ji dostali od městské části do téměř bezplatného pronájmu nejprve na 

deset let.  

 

Pokračování na str. 16  

Dokončení ze str. 15  

 

Teď nám ho prodlouţili na dalších sedm. Obrovská výhoda je, ţe máme symbolické nájemné, platíme 

prakticky pouze náklady. Na druhé straně naše začátky nebyly vůbec jednoduché, protoţe objekt byl v 

naprosto dezolátním stavu. Náš tým, rodinní příslušníci a spousty dobrovolníků zde strávili stovky 

hodin, neţ jsme Motýlek dali dohromady.  
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E15: Dobrovolníci vám pomáhali na stavbě, dobrovolníci vám pomáhají s provozem Komunitního 

centra. Kde je berete a jaká je jejich motivace?  

 

Hodně dobrovolníků se rekrutuje z okruhu lidí, kteří u nás byli na praxi. My jsme fakultní zařízení a 

tudíţ k nám chodí studenti. Většinu z nich překvapí, jaká u nás vládne laskavá a pohodová atmosféra. 

Líbí se jim nejen to, ale i kolektiv, a kdyţ mají čas, tak chodí pomáhat i po skončení praxe jako 

dobrovolníci.  

 

E15: Jak se u nás vyvíjí péče o zdravotně postiţené?  

 

Za posledních deset let se v Česku podařilo vytvořit fungující síť sociálních sluţeb, které víceméně 

kaţdému dokáţou pomoci. To je obrovský pokrok proti polovině devadesátých let, kdy zde neziskové 

organizace začínaly. Občas se stává, ţe k nám přijdou klienti, kterým neumíme pomoci, ale máme 

další kontakty, a tak je přímo odkáţeme do jiného centra, kde najdou sluţby, které potřebují. Ale to 

mluvím jen o Praze. Metropole je na tom výrazně lépe neţ menší města a na vesnicích není téměř nic. 

Podle našich zkušeností se proto dost rodičů s dětmi s postiţením stěhuje do Prahy nebo jiných větších 

měst.  

 

E15: A jak se mění přístup k hendikepovaným lidem?  

 

Zásadně. Podle mého názoru je to způsobeno hlavně tím, ţe se běţně pohybují mezi námi. Setkávají 

se s nimi děti ve školách, kde jsou integrovány, na ulici, prostě všude. Boří se jak fyzické bariéry, tak i 

psychické. Vraťte se o dvacet let dříve. Kdyţ člověk potkal vozíčkáře, překvapeně na něj zíral. Dnes je 

to naprosto běţné a lidé s hendikepy uţ nejsou ţádnou zvláštností.  

 

E15: Předsudky k fyzicky postiţeným lidem zmizely uţ dávno, mizí i předsudky k duševně 

hendikepovaným?  

 

Mizí, ale jde to pomaleji. Spousta lidí se jich tak trochu bojí, protoţe dobře neví, jak by měli 

zareagovat. Ale kdyţ se s nimi dostanou do bliţšího kontaktu, obava z nich spadne. Nedávno nám 

jedna paní říkala, ţe by nám chtěla pomoci, ale ţe by to nezvládla, protoţe ty děti lituje. A přitom s 

nimi stačí strávit jedno odpoledne, abyste poznal, ţe není proč je litovat. Jsou to normální děti, které 

mají jen trochu jiné schopnosti, neţ je běţné.  

 

E15: Před dvaceti lety bylo obvyklé, ţe téměř všechny mentálně postiţené děti ţily v ústavech. Uţ je 

to obráceně?  

 

Úplně obráceně to ještě není, ale uţ je naprosto normální, ţe dítě s mentálním postiţením, třeba s 

Downovým syndromem, zůstane doma, pokud to jen trochu jde. S podporou sociálních sluţeb, širší 

rodiny a přátel to rodiče většinou zvládnou a pro dítě je to nakonec stejně to nejlepší.  

 

E15: Působíte také jako inspektorka kvality sociálních sluţeb a navštěvujete velké ústavy pro 

mentálně hendikepované. Jaký máte na tyto "léčebny" názor?  

 

Připadá mi škoda, ţe v pobytových sociálních sluţbách stále ţije poměrně velký počet lidí. Myslím si, 

ţe hodně z nich by s účinnou pomocí mohlo ţít v nějakém chráněném obydlí, nebo dokonce doma, a 

bylo by jim lépe. E15: Co je na ústavech špatného? Připadá mi naprosto zoufalé, ţe jsou tam lidé v 

produktivním věku "opečováváni" jako malé děti a není výjimkou, ţe zde vlastně nemají vůbec nic na 
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práci. V těch největších ústavech přitom ţijí stovky lidí. Je jim hromadně uvařeno, hromadně uklizeno, 

vypráno, vyţehleno. Nejlepší by bylo, kdyby se velké ústavy transformovaly do malých chráněných 

obydlí, kde se vše daleko více přibliţuje běţnému ţivotu. Došli by si nakoupit, něco by uvařili, prostě 

by ţili aktivněji. Tato změna postupně probíhá a klienti některých domovů jsou připravováni na běţný 

ţivot, ale podle mě změny probíhají aţ příliš pomalu.  

 

(Libor Budinský | Praha)  

 

---  

 

Jako příklad mohu jmenovat jednu slečnu s Downovým syndromem, která se naučila hrát na flétnu. 

To osobně povaţuji za mimořádně famózní úspěch, protoţe dokáţe hrát z not  

 

---  

 

Ta nejistota je ubíjející. Deset let něco budujete, máte uţ jméno a stejně vám hrozí, ţe úředník škrtne 

perem a vy to budete muset celé zavřít  

 

---  

 

Náš tým, rodinní příslušníci a spousty dobrovolníků zde strávili stovky hodin, neţ jsme Motýlek dali 

dohromady  

 

---  

 

Metropole je na tom výrazně lépe neţ menší města a na vesnicích není téměř nic. Podle našich 

zkušeností se proto dost rodičů s dětmi s postiţením stěhuje do Prahy nebo jiných větších měst  

 

---  

 

Hana Urbanová (39)  

Je místopředsedkyní Sdruţení na pomoc dětem s hendikepy a ředitelka Komunitního centra Motýlek na 

Černém Mostě. Vystudovala obor tělesná a pracovní výchova pro osoby se zdravotním postiţením na 

FTVS UK a obor rehabilitační pracovník na SZŠ. Vedle práce v Motýlku je také inspektorkou kvality 

sociálních sluţeb, věnuje se lektorské činnosti a poskytování odborných konzultací u provozovatelů 

sociálních sluţeb.  

 

Foto: Foto E15 Anna Vacková  
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Svitavy – Zastupitelé schválili zrušení svitavské pečovatelské sluţby. V plném rozsahu ji nahradí 

Seniorcentrum města Svitavy. Klienti tedy o sociální sluţby nepřijdou. K poslednímu prosinci ukončí ve 

městě svoji činnost pečovatelská sluţba. "Zastupitelé schválili zrušení příspěvkové organizace 

Pečovatelská sluţba města Svitavy. K 31. prosinci ukončí poskytování sociálních sluţeb," uvedl Miloš 

Vízdal, místostarosta Svitav. V návaznosti na ţádosti o dotace ze státního rozpočtu pro následující rok 

bylo nutné, aby Seniorcentrum města Svitavy získalo oprávnění k poskytování sociálních sluţeb. Tedy 

jak k provozování domova pro seniory, domova se zvláštním reţimem, tak i pečovatelských sluţeb. 

Termín pro podání ţádosti o dotaci je jiţ v září. O registraci k poskytování sluţeb zaţádá ještě v 

červenci. Oprávnění, které není převoditelné, máv současné době pouze svitavská pečovatelská 

sluţba. K poslednímu prosinci však přestane tyto sluţby poskytovat. Pro klienty, kteří jsou zvyklí na 

ambulantní nebo na terénní sluţby, se nic nezmění. "Pro uţivatele se změní pouze název 

poskytovatele sluţby. Pečovatelská sluţba bude zajištěna uţivatelům minimálně ve smluvně 

sjednaném rozsahu. Seniorcentrum rozšíří časový rozsah poskytování sluţby tak, aby dostupnost 

pečovatelské sluţby lépe vyhovovala potřebám uţivatelů," sdělila Lenka Jurenová, současná ředitelka 

pečovatelské sluţby a jednatelka Seniorcentra města Svitavy. Rozsah sluţeb, na který byli lidé zvyklí, 

přejde od ledna na seniorcentrum. Transformační změny se nedotknou ani zaměstnanců. "Současně s 

převodem činností přejdou z dosavadního zaměstnavatele příspěvkové organizace Pečovatelská sluţba 

města Svitavy na přejímajícího zaměstnavatele Seniorcentrum města Svitavy v plném rozsahu práva a 

povinnosti z pracovněprávních vztahů zaměstnanců," dodala Lenka Jurenová. Od prvního ledna 

příštího roku přejde tedy všech patnáct zaměstnanců pod seniorcentrum.  

O převodu všech činností uzavřelo město Svitavy s pečovatelskou sluţbou a seniorcentrem dohodu. 

"Obsahuje všechny zásadní náleţitosti," vysvětlil Miloš Vízdal. K třicátému dubnu příštího roku bude 

příspěvková organizace zrušena úplně. K tomuto datu přejde veškerý její majetek na zřizovatele, tedy 

na město Svitavy.  

 

(KVĚTA KORBÁŘOVÁ)  
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Moderátor:  

Ani příslib milionových dotací od ministerstva práce a sociálních věcí nenechává provozovatele 

středisek péče o děti s postiţením v klidu. Pořád jim chybějí statisíce a příští rok má být ještě hůř.  

 

Autor:  

Šestiletá Eliška potřebuje neustálou péči. Narodila se s vývojovou vadou mozku. Ţe je něco v 

nepořádku, zjistili lékaři aţ tři měsíce po porodu.  

 

Lenka Bártová, matka Elišky:  

V té nemocnici vám stanoví diagnózu, řeknou vám dysgeneze korpus kalózum a vy vůbec nevíte, co to 

znamená, co to obnáší.  

 

Autor:  

Nebýt maminky Lenky, která se rozhodla to zvládnout sama, a takzvaného střediska rané péče, Eliška 

by skončila v ústavu. Zpočátku vůbec nereagovala na podněty a vypadalo to, ţe je slepá. Nakonec 

pomohli pracovníci střediska pro ranou péči a Ela se po půl roce stimulace konečně začala dívat. Raná 

péče je sluţba garantovaná státem, jenţe střediska, která pomáhají, kaţdoročně bojují o existenci. 

Letos nakonec většinu potřebných peněz dostanou na dotacích. Co ale bude příští rok po dalších 

škrtech, zatím nikdo neví.  

 

Jiří Kubalík, Středisko pro ranou péči Praha:  

My bychom v současné době potřebovali jasné vyjádření k tomu, jak to bude do budoucna, s kolika 

procent nás budou financovat, s kolika procent si máme sehnat finanční prostředky jinde atd.  

 

Autor:  
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Navíc stát garantuje ranou péči jako sluţbu zdarma, takţe i kdyţ by rodiče chtěli, střediskům za ní 

platit nemohou. Dotace často přicházejí s velkým zpoţděním a organizace se na ně nemohou spoléhat. 

Problém, který zatím nevyřešila jediná vláda.  

 

Viktorie Plívová, mluvčí Ministerstva práce a sociálních věcí:  

Ministerstvo si je vědomo toho, ţe u některých typů sociálních sluţeb je to financování skutečně 

komplikované. U středisek rané péče se budeme snaţit zejména o to, aby ta moţnost plánování toho 

financování byla dlouhodobější.  

 

Autor:  

Kromě dotací jsou střediska závislá taky na darech od jednotlivců i firem, jenţe i tady šly v posledních 

letech příspěvky hodně dolů.  

 

http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1097181328-udalosti/211411000100710/  
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Ve dnech 24.–25. června proběhla v Kaiserštejnském paláci v Praze první konference 

Neuropsychiatrického fóra. Setkání bylo zaměřeno na aktivní výměnu zkušeností, diskuse a 

interaktivní duely, při nichţ byla jednotlivá témata nahlíţena z odlišných pohledů, nejčastěji očima 

neurologa a psychiatra.  

 

Akce se zaměřila na širokou škálu onemocnění – afektivní a psychotické poruchy, problematiku 

demence, bolest, epileptologii, funkční neurochirurgii, psychogenní a somatoformní poruchy pohybu, 

http://www.zdn.cz/
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poruchy spánku, psychiatrické komplikace neurologických onemocnění, diferenciální diagnostiku 

poruch vědomí, extrapyramidová onemocnění, poruchy chování, klinickou a experimentální 

neurofyziologii, psychofarmakologii a další. Vedle přednášek věnujících se vybrané problematice stojí 

za zmínku právě interaktivní duely, které se týkaly například otázky managementu léčby a péče o 

pacienty s psychotickými poruchami či pohled na emoce z hlediska filozofa a psychiatra. Na konferenci 

zazněly také zajímavé kazuistiky.  

 

Duel: Komunitní vs. institucionální péče  

 

MUDr. Filip Španiel, Ph.D., a MUDr. Pavel Doubek z Psychiatrické kliniky 1. LF UK a VFN Praha ve 

svém interaktivím duelu zahráli roli "zarytého" zastánce komunitní péče a "konzervativního" psychiatra 

podporujícího nutnost hospitalizace. Z pohledu zastánce komunitní péče je institucionální péče 

(dlouhodobé pobyty v psychiatrických léčebnách) zastaralá a nevhodná. Psychiatrická léčba by se 

měla ubírat směrem ke komunitní péči, kterou doporučuje Světová zdravotnická organizace. "Naše 

psychiatrická péče je zaloţena na lůţkové péči, přičemţ stoupá doba hospitalizace. Ošetřovací doba 

dnes u schizofrenie trvá v průměru 114 dnů ročně a stále se prodluţuje. Kde se to zastaví?" poloţil 

otázku Filip Španiel. "Budou hospitalizace trvat celý rok? Celý ţivot?" zmiňuje s nadsázkou. "Problém 

je v tom, ţe máme rádi instituce. Celých 56 procent výdajů na psychiatrii jde na vrub lůţkové péče, to 

nemá v rámci Evropské unie obdoby. Vývoj sítě psychiatrických nemocnic má u nás klesající trend, 

akutní lůţka jsou redukována. V současnosti je jich k dispozici asi 1500, oproti lůţkům v léčebnách, 

kterých je kolem 10 tisíc. Máme jen 5 krizových týmů, 22 stacionářů, méně neţ 100 chráněných 

bydlení. Psychiatrická hospitalizace je nejdraţší hospitalizací v celé medicíně," vyčíslil MUDr. Španiel. 

MUDr. Doubek (jakoţto reprezentant staré školy) hravě kontroval: "S doktorem Španielem 

nesouhlasím, je to demagogické. Prospěch deinstitucionalizace je ničím nepodloţený mýtus," zahájil 

svůj oponentský příspěvek Pavel Doubek. "Nikdy se neprokázalo, ţe deinstitucionalizace přinese 

sníţení nákladů a zvýšení kvality ţivota. Navíc má tento proces svá úskalí vyplývající z tendence 

prohlásit duševně nemocné za primárně právně odpovědné a přesunout je do vězení. Z řady pacientů 

s psychózou, o něţ není pečováno, se rekrutují bezdomovci, pacienti pak cirkulují mezi hospitalizací, 

odchodem, vysazením léčby a novou hospitalizací. Psychiatrické léčebny představují vyváţený systém, 

který funguje při selhání ambulantní péče a poskytuje také péči pacientům s duální diagnózou, jako 

jsou například psychózy s abúzem psychoaktivních látek, dobře se uplatňuje u pacientů hrozících 

sebevraţdou a realizuje téţ nedobrovolné a forenzní hospitalizace."  

 

MUDr. Španiel to komentoval slovy, ţe nic v medicíně není účinnější a současně levnější, protoţe 

náklady na léčbu obecně rostou. Obavy z bezdomovectví jsou podle něj zbytečné, pokud se současně 

s rušením léčeben buduje komunitní systém tak, jako tomu bylo v Itálii, kde dnes léčebny neexistují a 

s modelem komunitní péče jsou spokojeni. Podle Filipa Španiela je největší herezí v české psychiatrii, 

kdyţ chce někdo zavírat léčebny. Dodal, ţe mnoho nadšenců, kteří usilovali o rozvoj komunitní péče u 

nás, dnes po mnohaletých bojích cítí marnost a vyhoření… Celý duel byl veden v duchu mírné 

nadsázky, nicméně svůj účel splnil. Následně se rozvinula velice ţivá diskuse na dané téma, do které 

se zapojilo mnoho posluchačů.  

 

Neepileptické psychogenní záchvaty a psychogenní poruchy hybnosti  

 

Několik přednášek bylo věnováno diferenciální diagnostice epileptických a neepileptických 

psychogenních záchvatů (PNES). K tomuto tématu se vyjádřili neurologové doc. MUDr. Jiří Hovorka, 

CSc., MUDr. Michal Bajaček a MUDr. Tomáš Neţádal z Epileptologického a neuropsychiatrického centra 

Nemocnice Na Františku v Praze a psychiatr MUDr. Michal Raszka z Psychiatrického centra Praha. 
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Pacienti s PNES tvoří asi pětinu nemocných sledovaných v epileptologických centrech a jsou často 

neadekvátně léčeni. Odlišení PNES od epileptických záchvatů můţe být obtíţné pro dramatickou 

"epileptickou" semiologii, abnormální interiktální EEG a morfologický nález. Metodou volby v takových 

případech je video-EEG monitorování, někdy s uţitím sugestivní provokace záchvatů. U pacientů s 

PNES také bývá zaznamenáváno vysoké procento psychiatrické komorbidity (deprese, úzkostné 

poruchy, poruchy osobnosti).  

Problematiku psychogenních poruch hybnosti, jejich diagnostiku a přístup k pacientovi, přehledně 

prezentovali a diskutovali prof. MUDr. Evţen Růţička, DrSc., a doc. MUDr. Jan Roth, CSc., z 

Neurologické kliniky 1. LF UK a VFN Praha.  

Jak u pacientů s PNES, tak u pacientů s psychogenní poruchou hybnosti je na místě mezioborová 

spolupráce neurologa, psychiatra, psychologa a psychoterapeuta – problém je tak jednou z výzev i pro 

Neuropsychiatrické fórum.  

 

Význam funkční neurochirurgie a dalších neuromodulačních metod  

 

Prostor byl na konferenci dán téţ uplatnění různých neuromodulačních metod a funkční neurochirurgie 

v neurologii a psychiatrii. O moţnostech vyuţití neurostimulace v léčbě farmakorezistentní deprese 

pohovořil doc. MUDr. Radovan Přikryl, Ph.D., z Psychiatrické kliniky LF MU a FN Brno. V historickém 

přehledu léčby duševních onemocnění se zmínil například o dnes jiţ vyvrácené hypotéze 

neslučitelnosti epilepsie a duševní poruchy, na jejímţ podkladě se aplikovaly různé obskurní metody 

(například podávání odvaru z čemeřice či pokládání rejnoka na hlavu), které u nemocného měly 

vyvolat horečku či záchvat za účelem zlepšení duševní poruchy. "I přes rozsáhlý vývoj farmakoterapie 

není léčba deprese uspokojující a opakované depresivní epizody vedou k nárůstu farmakorezistence," 

řekl MUDr. Přikryl a doplnil, ţe současné metody jako repetitivní transkraniální magnetická rezonance 

(rTMS), magnetická konvulzivní terapie (MST), stimulace nervu vagu (VNS) či hluboká mozková 

stimulace (DBS) jsou nejen nadějnou léčebnou alternativou farmakorezistentní deprese, ale díky svým 

charakteristikám jsou lépe přijímané pacienty a umoţňují překonávat stigma spojené s bývalými 

praktikami lobotomie a elektrokonvulzivní terapie (ECT). V současnosti jiţ vyuţívaná metoda rTMS 

probíhá bez nutnosti vyvolání záchvatu a bez anestezie. Oproti ECT má méně neţádoucích účinků.  

 

Vyuţití hluboké mozkové stimulace (DBS) se podrobněji věnovali doc. MUDr. Robert Jech, Ph.D., z 

Neurologické kliniky 1. LF UK a VFN Praha a prof. MUDr. Jiří Horáček, Ph.D., z Psychiatrického centra 

Praha. V oblasti neurologie se DBS stala po vyčerpaní farmakogických moţností jiţ standardní 

terapeutickou metodou pro některé pacienty s Parkinsonovou nemocí, dystonií a třesem. Na větší 

vyuţití DBS v psychiatrických indikacích se stále čeká a v této souvislosti probíhá intenzivní výzkum. V 

rámci přednášek týkajících se bolesti a její terapie demonstroval přední neurochirurg MUDr. Jan Klener 

z neurochirurgického oddělení Nemocnice Na Homolce metodu mikrovaskulární dekomprese a její 

význam v terapii neuralgie trigeminu, která se projevuje záchvaty velmi intenzivních aţ nesnesitelných 

šlehavých bolestí v oblasti tváře. U některých pacientů můţe hrozit i riziko suicidia. Nejčastější 

příčinou je komprese nervu senzitivně zásobující obličej po výstupu z mozkového kmene přilehlou 

cévní kličkou. Operace se provádí z minimálního přístupu "klíčovou dírkou" do mostomozečkového 

koutu a jejím principem je oddálení cévy od kmene nervu. Přednášející demonstroval vysokou 

úspěšnost a bezpečnost tohoto výkonu.  

 

Otazníky kolem diagnostiky a léčby demence  

 

Alzheimerova choroba je dalším onemocněním, se kterým se ve své praxi setkává jak neurolog, tak 

psychiatr. V současné době se udává celosvětová prevalence 35 milionů pacientů, výskyt má navíc 
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zejména v souvislosti se stárnutím populace vzestupný trend a v roce 2050 jí bude podle odhadů trpět 

jiţ 115 milionů lidí. Snahou lékařů a vědců je nalézt účinné léky či vakcíny, jeţ by zabránily jejímu 

vzniku nebo zpomalily progresi tohoto onemocnění, které je velkou zátěţí jak pro rodinné příslušníky, 

tak pro sociální systém. "Prakticky všechny dosavadní nadějné molekuly, do jejichţ vývoje se 

investovaly miliardy dolarů, v klinickém zkoušení selhaly. Výzkumníci si pokládají otázku, zda se 

jednalo o špatný výběr molekul, špatný design studií či jsou nastavena špatná kritéria pro tuto nemoc. 

Kaţdopádně kolem léčby a prevence Alzheimerovy choroby se šíří velká skepse," nastínil doc. MUDr. 

Jakub Hort, Ph.D., z Neurologické kliniky 2. LF UK a FN Motol Praha. Poukázal na fakt, ţe většina 

studií se zatím realizuje aţ ve fázi demence a chybí zkoumání iniciálních fází onemocnění ve smyslu 

diagnostiky a preventivních opatření. Jiným významným problémem je podle MUDr. Horta otázka 

laboratorních norem pro stanovení beta--amyloidu v likvoru. "Tyto normy se liší nejen v rámci 

jednotlivých zemí, ale také u jednotlivých laboratoří v naší zemi. Z různých míst tak dostáváme různé 

výsledky, svědčící pro různý stupeň postiţení, či dokonce pro různou diagnózu – Alzheimerovu nebo 

frontotemporální demenci. Čeká nás úkol shodnout se na ustálené metodice a normách. Ideální by 

byla jedna laboratoř poskytující validní výsledky," vysvětlil Jakub Hort.  

 

Zaloţení členské základny  

 

Konference se zúčastnilo přibliţně 200 odborníků z oborů neurologie, psychiatrie a psychologie. 

"Poměrně velký zájem jiţ o první akci tohoto druhu přikládáme tomu, ţe neuropsychiatrická 

problematika je zatím skutečně málo diskutována, a je o ni proto velký zájem," shrnul předseda fóra 

MUDr. Ondřej Fiala. Konference byla i příleţitostí k zaloţení členské základny Neuropsychiatrického 

fóra. Zájemci o členství v tomto mezioborovém projektu či o jiný druh spolupráce mohou kontaktovat 

organizační výbor.  

 

E-mailové kontakty jsou dostupné na internetových stránkách www.npforum.cz.  

 

Andrea Skálová  

 

Neuropsychiatrické fórum – mezioborová platforma  

 

V České republice vznikla nová odborná společnost Neuropsychiatrické fórum (NPF) s podtextem 

"nemoci mozku pod jednou střechou", jejímţ posláním je propojit jednotlivé obory a překlenout dnes 

jiţ nevyhovující dělení chorob mozku na onemocnění organická a duševní.  

 

Neuropsychiatrické fórum chce vytvořit širokou mezioborovou platformu, prostor pro diskusi odborníků 

z neurovědních disciplín, jako jsou neurologové, neurochirurgové, psychiatři, psychologové či vědci v 

základním výzkumu. Cílem společnosti je rozvoj neuropsychiatrie, podpora efektivní komunikace a 

mezioborové spolupráce, rozvoj vzdělávání a výzkumu, organizace odborných konferencí a seminářů, 

stejně jako medializace problematiky nemocí mozku. NPF dále pracuje na rozvoji portálu 

www.npforum.cz, který si klade za cíl zprostředkovávat informace z oblasti neurověd. Navíc také bude 

usilovat o zlepšení odborné péče o pacienty a rozšíření stáţové výuky ve druhém oboru u lékařů v 

postgraduální přípravě (psychiatři na neurologii, neurologové na psychiatrii).  

 

Projekt NPF vznikl pod záštitou České neurologické společnosti ČLS JEP, České psychiatrické 

společnosti ČLS JEP a České neuropsychofarmakologické společnosti.  

 

(Andrea Skálová)  
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Moderátor (Ondřej Konrád):  

Neúměrně vysoký počet dětí, které u nás vyrůstají v ústavní péči, je dlouhodobě terčem kritiky doma i 

v zahraničí. Ţe je s tím třeba něco dělat, konečně pochopili i úředníci na ministerstvu práce a 

sociálních věcí. Do připomínkového řízení poslali novelu zákona o sociálně právní ochraně dětí, která 

má častému odebírání dětí do ústavu zamezit. Ačkoli řada změn působí na první pohled sympaticky, 

celkově je na nich znát čistě úřednický postup bez dostatečných praktických zkušeností. Doklady 

k tomu přináší momentálně Jakub Šiška.  

 

Redaktor (Jakub Šiška):  

Přibliţně polovina všech případů, kdy soudy odebírají rodičům děti, se děje kvůli nedostatečnému 

materiálnímu zabezpečení rodiny. To je pro kaţdého vnímavého člověka skutečně nesmírně pobuřující, 

zvláště, kdyţ definice dostatečného materiálního zabezpečení neexistuje, a kaţdý sociální pracovník, 

respektive soudce, ji posuzuje po svém. Ministerstvo tedy navrhuje odebírání dětí z těchto příčin 

jednoduše zakázat. Sociální pracovníci mají více pracovat s rodinou, aby si dokázala své poměry 

upravit a aby v ní dítě mohlo zůstat. Pro případy, kdy by měla rodina skončit na ulici, bude existovat 

sociální bydlení, tvrdí Miloslav Macala, který má péči o děti na ministerstvu práce a sociálních věcí na 

starosti. Krásná myšlenka, ale její realizaci si mnozí lidé z praxe nedovedou představit. Nejenţe 

sociální bydlení, po kterém se volá uţ roky, stále neexistuje, ale situace, kdy jinak spořádaní rodiče 

naráz přijdou o práci, nemají na nájem a potřebují překlenout dva nebo tři měsíce, neţ se znovu 

postaví na nohy, jsou velmi vzácné. V naprosté většině případů se problém materiální nedostatečnosti 

v rodině kombinuje s alkoholismem, domácím násilím, neustálým střídáním partnerů, drobnou či 

závaţnější trestnou činností a celkovým nezájmem o výchovu potomků. Dnes se úřady snaţí děti 

ponechávat v rodinách tak dlouho, jak to jen jde, a pokud je uţ do ústavů umístí, pak skutečně 

v hodině dvanácté. Třeba pojem hladu znají tyto děti v rozměrech, které jsou pro běţného člověka 
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nepředstavitelné. Nevědí, co je jablko, jogurt, polévka, teplé jídlo. Jejich rodiče jsou přitom, pokud jde 

o obelstění sociálních pracovníků, velice vynalézaví. S oblibou krmí děti třeba strouhankou s mlékem, 

protoţe ty pak vypadají baculatě a sotvakdo by řekl, ţe jsou podvyţivené. Ministerstvo navrhuje 

svěřovat děti z těchto problémových rodin dočasně takzvaným profesionálním pěstounům. Mají to být 

lidé, kteří za průměrný plat ve státě budou k sobě na několik měsíců přijímat tyto děti, udrţovat 

kontakt s jejich biologickými rodiči a aţ se situace v dané rodině stabilizuje, zase tam děti vracet. Jako 

vhodné pěstouny tohoto typu si úředníci představují starší manţele, kteří uţ mají odrostlé děti a chtějí 

se ještě nějak rodičovsky realizovat. Prý to funguje ve Velké Británii, Spojených státech i jinde, tvrdí 

úředníci. Lidé znalí náhradní rodinné péče z praxe mají jiné informace. Podle nich není výjimkou, ţe 

dítě dočasně svěřené profesionálním pěstounům vystřídá do své plnoletosti třeba sedm nebo osm 

těchto rodin, a aby to nebylo tak fádní, dá si mezitím kratší nebo delší pobyt u svých biologických 

rodičů. Navíc, uváţíme-li, jak bude profesionální pěstounství psychicky náročné a ţe jednání 

s biologickými rodiči přijatých dětí je pro většinu nynějších pěstounů noční můrou, zájemci se 

rozhodně nepohrnou. Narodit se v problémové rodině – to je samo o sobě nezáviděníhodný start do 

ţivota. Je-li pro dítě pobyt v takové rodině škodlivý, pak je třeba mu co nejrychleji umoţnit ţít 

v rodině náhradní, která mu nabídne potřebné zázemí nejen materiální, ale především citové. Stát by 

tedy měl v první řadě usnadnit moţnosti adopcí, kdy se dítěte ujmou náhradní rodiče i po právní 

stránce a ti biologičtí, kteří selhali, jsou rodičovských práv zbaveni. Jistě, to neznamená, ţe by dítě 

nemělo znát svůj původ, ale nynější situace pěstounů, kteří svému přijatému dítěti nemohou bez 

souhlasu jeho biologických rodičů například nechat vystavit pas, nebo ho zapsat na školu, je 

nedůstojná. Pěstounská péče by se měla uplatňovat pouze v případech, kdy rodiče o dítě projevují 

skutečný zájem, byť se o ně nedokáţí z nejrůznějších důvodů postarat. Kdyby zkrátka úředníci dali na 

rady těch, kteří v náhradní rodinné péči kaţdodenně pracují, vypadali by jejich návrhy jinak. Takhle se 

sice počet dětí v ústavech sníţí, ale dětem samotným se o moc lépe nepovede.  
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Z bývalé školky v chomutovské lokalitě Kamenná se stane denní centrum, kde najdou sociálně slabí 

pomoc odborníků a děti volnočasové aktivity. Rekonstrukce přijde na 20 milionů, otevírat se má příští 

rok na jaře.  

 

CHOMUTOV Denní centrum, kde se budoumoci umýt bezdomovci, odborníci tam budou pracovat se 

sociálně slabými a jejich děti získají prostor pro své volnočasové aktivity, vznikne do jara příštího roku 

v Chomutově. Promění se v něj bývalá školka a jesle (a později pavilony ústavu sociální péče) na 

zdejším sídlišti Kamenná, které je povaţované za místní vyloučenou lokalitu s vysokou koncentrací lidí 

s problematickými sociálními návyky.  

"Na projektu spolupracujeme s Agenturou pro sociální začleňovaní. Rekonstrukcí budov vznikne 

sociální centrum Kamínek, kde bude sídlit K-centrum, nízkoprahový klub pro mládeţ a denní centrum, 

kde se bude pracovat smístními sociálně slabými a nepřizpůsobivými, ale bude tu třeba i moţnost 

umýt se, vysprchovat a podobně," přibliţuje Martin Klouda, náměstek chomutovského primátora.  

Centrum nabídne třeba také volnočasové aktivity pro děti nebo sociálně aktivizační sluţby pro rodiny s 

dětmi, které podobné lokality potřebují. "Je to dobrá podpora a rozšíření nabídky sociálních sluţeb ve 

městě. Vznik centra je určitě vítaný krok," sdělila lokální konzultantka Agentury pro sociální 

začleňování Lucie Špallová, která se na aktivitách v Chomutově podílí.  

 

Peníze na vznik centra i tři roky jeho provozu  

 

V centru vzniknou prostory, kde se bude moci zúčastnit nejrůznějších aktivit aţ 160 lidí. Rekonstrukce 

objektu přijde na 20 milionů korun, všechny by je měla uhradit dotace. Budovy se zateplí, vymění se 

okna a velkou proměnou projdou hlavně jejich vnitřní prostory. Dalších 10 milionů by pak mělo město 

získat na tři roky provozu centra.  

"Sídliště Kamenná potřebuje místo, které pomůţe řešit sociální problémy, do nichţ se některé rodiny v 

této lokalitě dostávají. Vyplývá to ze zjištění agentury i našich setkání s obyvateli. A je proto dobré, ţe 

peníze nezískáme jen na vznik centra a jeho vybavení, ale také na provoz, tedy zaměstnance a 

rozjezd programů, které bude Kamínek nabízet. To je pro město a hlavně pro velké sídliště, kde 

centrum bude, velkým přínosem," podotkl chomutovský primátor Jan Mareš.  

Sociální centrum Kamínek by se mělo otevřít na jaře příštího roku. Nyní projekt kontroluje a jeho 

kvalitu prověřuje ministerstvo práce a sociálních věcí. S rekonstrukcí by se mělo začít během několika 

týdnů.  

 

(Ondřej Černý)  

 

---  

 

FAKTA  

Sociální centrum Kamínek v Chomutově  

V bývalé školce a jeslích na sídlišti Kamenná v Chomutově vznikne sociální centrum Kamínek. Nabídne 

prostory pro odbornou sociální a poradenskou činnost, K-centrum, nízkoprahový klub pro děti a 
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mládeţ, ale i místo na umytí a vysprchování, které budou moci vyuţívat i bezdomovci. Vznikne díky 

spolupráci města a Agentury pro sociální začleňování. Rekonstrukce budov a vybavení bude stát 20 

milionů korun, dalších 10 milionů získá město Chomutov na první tři roky provozu centra a jeho 

sociálních programů.  
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Ústecký kraj změnil dotační program na podporu sociálních sluţeb a aktivit zaměřených na podporu 

rodiny na příští rok.  

Proti minulým letům ho vyhlásil uţ v létě, aby neziskové organizace měly k dispozici peníze uţ na 

začátku roku a mohly tak překonat období, neţ jim přijdou dotace z ministerstva práce a sociálních 

věcí.  

Program patří jiţ řadu let k zásadním iniciativám Ústeckého kraje v rozvoji sociálních sluţeb a pomoci 

neziskovým organizacím z této oblasti péče o občany, děti, seniory i zdravotně postiţené. Dotační titul 

počítá pro rok 2012 s částkou o jeden milión vyšší neţ v letošním roce, tedy celkem s devíti milióny 

korun.  

 

Změnili pravidla  

 

"Vţdycky jsme program vyhlašovali aţ v prosinci spolu se schvalováním rozpočtu na příští rok, ale 

letos jsme pravidla změnili po jednáních se zástupci neziskových organizací a vyhlásili jsme jej uţ v 

červnu. Jsem přesvědčena, ţe je to výrazná změna k lepšímu, protoţe neziskové organizace budou 

mít peníze hned na začátku příštího roku, takţe tím překlenou období prvního čtvrtletí, kdy první část 

dotace z Ministerstva práce a sociálních věcí ČR dostávají aţ v dubnu," uvedla krajská radní pro 

sociální oblast Jana Ryšánková (ČSSD). Důleţitou změnou je to, ţe uzávěrka příjmu ţádostí je uţ na 

konci srpna. Podle Ryšánkové tak musí všichni ţadatelé reagovat uţ nyní, v období prázdnin a 

dovolených.  

 

Ţádosti lze podávat do konce srpna  

 

"Pokud si o dotaci nezaţádají do konce srpna, propásnou termín. A to by bylo určitě nepříjemné," 

uvedla radní Ryšánková.  

Organizace poskytující sociální sluţby dřívější vyhlášení programu vítají, ještě raději by ale byly, 

kdyby byl program víceletý. "Několik let jsme se snaţili, abychom měli peníze uţ dříve neţ v dubnu 

nebo v červnu. My máme plány dlouhodobě připravené, ţádost do konce srpna tak pro nás nebude 

problém podat. Některé organizace jsou zvyklé dělat plány aţ v září, pro ty to můţe být trochu 

problém, který se ale dá zvládnout," řekla Právu Šárka Zimová-Dostálová, ředitelka děčínského 

občanského sdruţení Slunečnice, které poskytuje sluţby lidem s mentálním a zdravotním postiţením.  

"Rozhodně je náš program postaven tak, aby opravdu v prvních dnech roku 2012 měli úspěšní 

ţadatelé peníze na účtech. Po vyhodnocování ţádostí v sociální komisi krajské rady bude o 

neinvestičních dotacích do dvou set tisíc korun rozhodovat Rada Ústeckého kraje jiţ v polovině října, o 

dotacích vyšších potom rozhodne krajské zastupitelstvo hned počátkem listopadu," dodala Ryšánková.  
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Do zámku v Nové Horce už se ženy vrátit nechtějí 

 

Studénka-Nová Horka, Nový Jičín – Někteří záměru fandí, jiní jej kritizují. Řeč je o takzvané transformaci sociálních 

sluţeb, kdy se jednotlivá zařízení snaţí najít pro své klienty bydlení, v němţ se naučí samostatnosti, a postupem 

času se tak mnohem lépe a rychleji začlení do společnosti, místo toho, aby byli zavření v "ústavech".  

Zámek Nová Horka poskytuje sluţby lidem se středně těţkou a těţkou mentální retardací, případně se sníţenou 

schopností sebeobsluhy, přidruţenou tělesnou vadou či se pohybující pomocí kompenzačních pomůcek. V rámci 

transformace se vedení rozhodlo realizovat chráněné bydlení v jedné z vilek na Slovanské ulici. V červenci loňského 

roku se začalo s rekonstrukcí a v říjnu uţ se do domu nastěhovaly první klientky. "Klientky chráněného bydlení ţijí 

naprosto odlišným způsobem ţivota, neţ jakým ţily v ústavním prostředí na zámku. Většina z nich dochází 

pravidelně do sociálně terapeutických dílen v Novém Jičíně, do nichţ jezdí MHD. Některé jezdí samostatně. Podpora 

asistentů je individuální a u kaţdé klientky odlišná. Klientky se snaţí hospodařit s penězi, docházejí si do obchodů, 

k lékaři, do kulturních zařízení apod, coţ dříve nebylo takovou samozřejmostí. Dvě klientky, které v ústavním 

prostředí verbálně nekomunikovaly a působily spíše zakřiknutě, dnes dokonce díky té změně začaly mluvit a staly 

se plnohodnotnými členy domácnosti," potvrdil v pondělí ředitel zařízení Lukáš Spurný a vzápětí dodal: "Časem se 

ukázalo, ţe dvě z klientek jsou natolik samostatné, ţe nepotřebují takovou podporu asistentů a během podzimu se 

přestěhují do bytu na Dlouhé ulici, který máme v majetku a začínáme jej rekonstruovat pro další chráněné bydlení. 

Klientky jsou zde opravdu spokojeny. Dokládá to fakt, ţe do zámku se jedou nanejvýše podívat na krátkou 

návštěvu, ale vrátit by se sem nikdy nechtěly," uzavřel Spurný.  

 

(vru)  

 

Foto: KLIENTKY mají v chráněnném bydlení své kaţdodenní povinnosti, s nimiţ jim pomáhají asistentky.  

Foto: Deník/ Adam Knesl  

http://www.novojicinsky.denik.cz/
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Dětí ubývá, centrum si k nim proto přibere i staré lidi 

 

Sociální sluţby se v dalších letech nejspíš výrazně změní. Zatímco dětí bude méně, důchodců o poznání více. 

Některá centra si je chtějí vzít do péče uţ nyní  

 

OLOMOUCKÝ KRAJ Na záhoncích si budou pěstovat vlastní zeleninu a ovoce. Kdyţ je nebude bavit zahradničení, 

budou moct do kurzů, kde je naučí pouţívat počítač amobil. Nebo si vyberou výlet, na který chtějí vyrazit se svými 

vrstevníky. Takové sluţby plánuje uţ příští rok nabízet centrum DC 90 Topolany seniorům z Olomoucka. Zařízení, 

které se uţ jednadvacet let stará o děti i dospělé s postiţením, tak hledá uplatnění do budoucna. Dětí totiţ mezi 

obyvateli ubývá, zatímco starých lidí je čím dál víc.  

Na Olomoucku je topolanské centrum jedním z prvních, které přímo reaguje na stárnutí populace. V celém regionu 

jich však podle zástupců krajského úřadu takto uvaţuje víc.  

"Řada měst i neziskových organizací plánuje rozšiřování poskytovaných sociálních sluţeb i zřizování sluţeb nových. 

Rozvoj v této oblasti je však limitován obtíţnou finanční situací, která panuje ve financování sociálních sluţeb. 

Zatím tedy k nějakému výraznějšímu rozvoji sluţeb pro seniory nedochází," tvrdí náměstkyně olomouckého 

hejtmana Yvona Kubjátová. Topolanské centrum přesto věří, ţe seniory bude moct pozvat do svých prostor uţ 

příští rok. "Populace stárne a po sluţbách pro seniory bude čím dál větší hlad. Proto si myslíme, ţe to pro nás můţe 

být i nová náplň do budoucna," říká ředitel centra DC 90 Jaroslav Martínek. Neznamená to, ţe by topolanské 

zařízení končilo s chráněnými dílnami, denním stacionářem nebo školami pro lidi s kombinovanými vadami. Jen k 

nim přidá centrum denních sluţeb pro seniory. "Naše prostory jsou obrovské, proto chceme seniorům nabídnout 

komplexní vyţití," dodal Martínek.  

Uţ dnes je na Olomoucku bezmála 19 tisíc lidí, kterým je více neţ 65 let. To je téměř devatenáct procent 

obyvatelstva. Velký nápor na sluţby pro seniory demografové čekají uţ po roce 2020. "Největší problémy nastanou 

kolem roku 2035 nebo 2040, kdy bude i boom sluţeb pro seniory. Proto vítám jakékoliv aktivity, které uţ teď 

směřují k poskytování pomoci starším lidem," uvedla náměstkyně primátora Olomouce Eva Machová.  

Jak se na rostoucí počet seniorů připravuje samo město? Eva Machová chce prosadit, aby město připravilo 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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výstavbu přívětivého domova pro maximální počet zhruba 40 lidí. "Šlo by o přízemní domky bez bariér, kde by lidé 

měli k dispozici potřebné sluţby," vysvětlila náměstkyně. O něco dříve, na začátku roku 2013, otevře také 

Olomoucký kraj nový pavilon v domově pro seniory ve Chválkovicích.  

 

(Petra Klimková)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Stáří v číslech  

 

rok index stáří v kraji  

 

2001 84  

2010 110  

 

Předpoklad ČSÚ:  

2020 135  

2025 156  

 

Pozn.: Index stáří vyjadřuje počet lidí nad 65 let na 100 dětí ve věku 0–14 let.  

 

Zdroj: analytička Mária Dvořáková  
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Agentura pro začleňování Romů opustila Jesenicko 

 

Jesenicko – Agentura pro sociální začleňování ukončila k poslednímu červnu své působení na Jesenicku.  

http://www.sumpersky.denik.cz/
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"Je to poprvé, kdy Agentura ukončuje činnost v některých městech. Máme z toho rozporuplné pocity. Odcházíme 

od rozdělané práce. Víme, ţe tři roky nestačily na to, abychom si mohli říci: tady jsme nastartovali důleţité změny 

a situace se bude díky naší intervenci zlepšovat," zhodnotil tříleté působení Agentury na Jesenicku její ředitel 

Martin Šimáček.  

Výsledkem činnosti Agentury na Jesenicku je několik projektů. Schváleno bylo vybudování multifunkčního centra 

sociálních sluţeb v Kobylé nad Vidnavkou, nyní běţí projekt Sociální integrace na Jesenicku.  

Proti akci s komplikovaným názvem Společné aktivity obcí mikroregionů Ţulovska a Javornicka při integraci osob ze 

sociálně vyloučených romských lokalit se postavila obec Vlčice. Negativní stanovisko vydali i zastupitelé Javorníku. 

Uskutečněna proto bude jen ve Vápenné a Kobylé, kde s projektem místní samosprávy souhlasily. Na tyto projekty 

bylo nebo bude vydáno celkem47 milionů korun.  

Na schválení čekají projekty multifunkčního centra sociálních sluţeb ve Vápenné a projekt Vybudování zázemí 

sociálních sluţeb na Javornicku. Obec Vápenná a občanské sdruţení Ester poţadují téměř 26 milionů korun.  

"Co se týče poradenské a konzultační činnosti, pravidelně k nám jezdil Martin Navrátil. Tato oblast pro nás byla 

přínosem. Jinak si vše řešíme sami. S ţádným projektem nám nepomohli, problémy v jednotlivých rodinách se 

řešily za pomoci sociálních pracovníků," řekla starostka Kobylé nad Vidnavkou Milena Kamená.  

V Kobylé očekávali, ţe Agentura bude fungovat jiným způsobem. Původně měla totiţ zajišťovat financování 

konkrétních projektů ve prospěch sociálně vyloučených lidí, z velké části se jedná o Romy. Záměr zajistit přímé 

financování však byl záhy zrušen a Agentura měla být nově partnerům nápomocna při přípravě projektů, které mají 

být financovány z fondů Evropské unie.  

Na Jesenicku pracovala agentura do poloviny loňského roku na Strategickém plánu lokality Jesenicko. Následně ve 

spolupráci se zástupci samospráv nebo místních neziskových organizací vznikla konkrétní opatření v oblasti 

vzdělávání, zaměstnanosti a dostupného bydlení.  

 

(PETR KRŇÁVEK) 
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Nový hospic ve Frýdku je vytížen na maximum 

http://pravo.novinky.cz/
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Nové Centrum zdravotních a sociálních sluţeb ve FrýdkuMístku, které zajišťuje hospicovou péči i pobytovou 

odlehčovací a sociálně zdravotní sluţbu, je vytíţeno na maximum. Obsazeno je 42 ze 43 lůţek. Sdělila to mluvčí 

magistrátu Jana Matějíková.  

Zařízení pro nevyléčitelně a těţce nemocné lidi město vybudovalo za více neţ 100 miliónů korun a otevřelo jej loni 

na podzim. První klienty na sociální lůţka začalo centrum, které je příspěvkovou organizací města, přijímat v 

posledním čtvrtletí minulého roku, následně pak zahájilo i hospicovou paliativní péči.  

Jak ve středu uvedla Matějíková, mezi hospitalizovanými převládají ţeny, kterých je aktuálně 24. "Průměrný věk 

pacientů je osmdesát let," doplnila.  

Jak Právu řekl ředitel hospice Jan Jursa, centrum má přibliţně pět desítek zaměstnanců. Vedle lékařů, zdravotních 

sester, pečovatelek se klientům zařízení věnuje také například psycholog, terapeut, sociální pracovník atd.  

"Hospic, neboli jak já říkám dům pro důstojné, humánní umírání, usnadňuje těţce nemocným lidem cestu při 

odchodu z tohoto světa," uvedl Jursa s tím, ţe klientům je poskytována nejen odborná péče v oblasti medicínské a 

ošetřovatelské, ale také v oblasti lidské a duchovní.  

Ilustroval to na příběhu jednoho z pacientů z Frýdecko-Místecka. "Byl přijat s karcinomem a kolostomií. Jeho stav 

se rychle změnil z apatického do aktivního se zájmem o okolí. I kdyţ prognóza není příznivá, pacient je v dobré 

psychické kondici, coţ velmi vítá i rodina nemocného. Velký podíl na tom má i přístup zdravotnického personálu," 

popsal Jursa a poznamenal, ţe v hospici lidé nepracují, ale plní svoje poslání.  

Centrum zdravotních a sociálních sluţeb má uzavřeny smlouvy s pěti nejvýznamnějšími zdravotními pojišťovnami. 

Dalšími zdroji financování podle ředitele Jursy jsou příspěvek města, platby klientů, doplňková činnost centra, 

dotace a dary.  

Zařízení má 30 hospicových lůţek ve 26 pokojích a 13 lůţek odlehčovací péče v šesti pokojích. Pokoje mají 

bezbariérový výjezd na balkón nebo přímo do zahrady. Součástí centra je mj. také meditační místnost a prostory 

pro poslední rozloučení se zesnulými.  

 

Foto popis| Pokud přeje počasí, personál klienty hospice vyváţí z pokojů do zahrady.  

Foto autor| Foto Magistrát města Frýdku-Místku  
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Karlovarský kraj nabízí klientům ze sociálních ústavů běžné byty 

 

Karlovarský kraj – Karlovarský kraj hodlá stěhovat některé z klientů sociálních ústavů v Radošově, Mnichově, 

Lubech u Chebu a v Kynšperku do běţných bytů. Je to cíl projektu dotovaného Evropským sociálním fondem, který 

poskytne v letech 2011 aţ 2013 přibliţně 36,5 milionu korun. Z asi dvou stovek klientů ústavů můţe najít v 

městských bytech nový domov aţ 15 lidí.  

Část z dotací lze přitom vyuţít inaúpravubytů.  

"Krajský projekt zahájený letos v květnu je v pořadí uţ druhý zaměřený na transformaci sociálních sluţeb. První se 

uskutečnil v letech 2009 aţ 2011 a přišel na 39 milionů korun. Ústavy sociální péče přitom opustilo kolem tří 

desítek klientů. Zčásti se nastěhovali do bytů, někteří se dokonce vrátili do svých rodin," uvedl Miloslav Čermák 

(ČSSD), náměstek hejtmana. Byty se podařilo získat například v Sokolově, dále pak v Lubech, Ostrově, Habartově 

a rovněţ v Karlových Varech. Nyní je nabízíChebiKynšperk. Podstatná část z evropských peněz je 

určenanavzdělávání pracovníků, kteří se práci s klienty věnují, ale kolem 4,5 milionu lze pak vyuţít na zaplacení 

úprav v bytech, kamvybranílidézesociálních ústavů odejdou. Výhodou tohoto projektu je podle Miloslava Čermáka 

fakt, ţe se na něm kraj nemusí finančně podílet a pravidelně dostává peníze formou záloh. "Byty zůstanou městské 

a nájemci se stanou buď klienti, anebo organizace, které o ně pečují.  

Sehnat odpovídající byty ale není snadné," konstatoval náměstek.  

Na projektu s Karlovarským krajem spolupracují sdruţení Instant, jeţ ho realizuje, atakéRytmus,jehoţ úkolem je 

mimo jiné najít pro klienty odpovídající zaměstnání. Vedoucí Instantu Jaroslava Sýkorová řekla, ţe oproti prvnímu 

projektu se tentokrát počítá s řadou inovací. Kolem kaţdého klienta opouštějícího ústav vznikne takzvaný tým 

přechodu, který mu usnadní adaptaci na nové prostředí. "Budou v něm asistenti, pečovatelé i zástupci agentury," 

poznamenalaSýkorová. Karlovarský kraj by mohl uţ příští rok zahájit další projekt zaměřený na vyčlenění klientů z 

ústavů sociální péče a jejich zařazení do běţného ţivota. Konkrétně se týká ústavů Pata u Hazlova a Mariánské. 

"Celkové náklady mají dosahovat asi 180 milionů," zmínil Čermák. Za tyto peníze mají vzniknout malé domky pro 

individuální bydlení klientů. Pro Patu je určeno 80 milionů korun, zbytek pro Mariánskou.  

 

(čtk)  
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Zařízení dlouhodobé péče má vzniknout z části nemocnic, LDN a domovů pro seniory 

 

Den pobytu by mohl stát 300 korun  

 

Zařízení dlouhodobé péče, kde by potřební lidé dostávali najednou zdravotní i sociální sluţby, by měla 

vzniknout z části nemocnic, léčeben dlouhodobě nemocných (LDN) a domovů pro seniory. Klient by v 

nich přispíval denní platbou moţná 300 Kč nebo i víc, ale o tom se vede diskuse.  

"Lidé v dlouhodobé péči jsou závislí na pomoci. Proto tento druh péče je východiskem pro zajištění 

sociálních a zdravotních potřeb seniorské populace, která bude růst," soudí docentka Iva Holmerová, 

která se zabývá péčí o seniory.  

Podle ní Česká republika bude v Evropě patřit mezi země s nejrychleji stárnoucí populací. Jestliţe v 

roce 2009 bylo v ČR 1,4 miliónu obyvatel, kterým bylo 65 a víc, prognostický údaj říká, ţe do roku 

2020, tedy za devět let by nárůst měl být o 376 000 lidí. Přibývat bude osmdesátiletých, kteří se bez 

pomoci druhých uţ většinou neobejdou. "Proto bude nutná změna v pojetí poskytování sociálních a 

zdravotních sluţeb. Budou muset být mezi sebou více provázány," soudí docentka Holmerová.  

 

Spoluúčast stoupne, moţná 300 Kč za den  

 

Ministerstvo zdravotnictví a práce společně chystají k novému druhu péče zákon, který by měl být 

hotov do půl roku. Experti uvaţují, ţe platba za den v dlouhodobé péči by se mohla pohybovat kolem 

300 korun denně. "Je to ale pouze jedna pracovní varianta, která se můţe změnit nahoru i dolů a 

navíc variant placení je víc. Nad návrhy se diskutuje," řekl Právu Vlastimil Sršeň, mluvčí ministerstva 

zdravotnictví.  

Dnes jsou velké rozdíly ve spoluúčasti lidí, pokud leţí v LDN anebo jsou v domovech důchodců. V LDN 

se nyní platí 60 korun za den, ale brzy to bude 100 korun, protoţe takový návrh uţ poslanci schválili. 

V domovech pro seniory a ústavech lidé platí za stravu a ubytování přibliţně 330 korun a za sociální 

péči 150 korun denně. Nejsou ale výjimkou i platby 800 korun za den a v luxusních zařízeních i přes 

1000 korun. Na to drtivá většina lidí nemá peníze a platby za ně hradí jejich příbuzní. Pro méně 

majetné je takovéto zařízení naprosto nedostupné. Pokud by se ale platba v dlouhodobé péči rozumně 

upravila, třeba na zmíněných 300 Kč za den, lidé s průměrným důchodem (nyní zhruba 10 500 Kč 

měsíčně) by na ni měli.  

 

Pojišťovny by ušetřily  

 

Stárnutí populace a potřebu dlouhodobé péče si uvědomuje i vláda. Premiér Petr Nečas (ODS) tento 

týden prohlásil, ţe sociálně zdravotní péče je oblast, kde můţe nastat největší zlepšení. "Bude to také 

druh péče, který poroste nejrychleji," řekl Nečas.  

Podle údajů uvedených ministerstvem by se do dlouhodobé péče mohlo přesunout asi 36 000 pacientů 

nemocnic, ústavů, domovů, z toho 26 tisíc by zůstalo v pobytových zařízeních a 10 tisíc by šlo do 

domácího ošetřování. Podle odhadů ale tuto péči by jiţ dnes potřebovalo asi 170 tisíc lidí.  

Na přesunu lidí z nemocnic a léčeben do jiného reţimu by zdravotní pojišťovny ušetřily asi pět miliard 
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korun, protoţe lůţka v nemocnicích jsou drahá. Na dlouhodobá lůţka by naopak vydaly 1,8 aţ ,2,8 

miliardy korun a na domácí dlouhodobé opatrování asi 1,5 miliardy.  
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Hospic je nyní plně vytížen 

 

Frýdek-Místek – Centrum zdravotních a sociálních sluţeb Frýdek-Místek, které zajišťuje hospicovou 

péči i pobytovou odlehčovací a sociálně zdravotní sluţbu, je vytíţeno na maximum.Obsazeno je 42 z 

43 lůţek. Mezi hospitalizovanými převládají ţeny, kterých je čtyřiadvacet. Průměrný 

věkpacientůje80let.  

Ředitel hospice Jan Jursa prozradil příběh jednoho pacienta z Frýdecko-Místecka.  

"Byl přijat s karcinomem a kolostomií. Jeho stav se rychle změnil z apatického do aktivního se zájmem 

o okolí. I kdyţ prognóza není příznivá, pacient je v dobré psychické kondici, coţ velmi vítá i rodina 

nemocného. Velký podíl na tom má i přístup zdravotnického personálu, který se snaţí pacientům 

předávat svou pozitivní energii, a ţe to v prostředí, kde je smrt častou návštěvníci, stojí nějaké úsilí, 

asi všichni chápou. Proto si troufám tvrdit, ţe v hospici lidé nepracují, ale plní svoje poslání," řekl 

ředitel hospice.  

"Hospic, neboli jak já říkám dům pro důstojné, humánní umírání, usnadňuje těţce nemocným lidem 

cestu při odchodu z tohoto světa. Garantuje umírajícím jistotu, ţe aţ do konce jejich ţivota bude 

respektována jejich lidská důstojnost a zajištěn materiální a sociální komfort," uvedl Jursa s tím, ţe 

klientům je poskytována nejen odborná péče v oblasti medicínské a ošetřovatelské, ale také v oblasti 

lidské a duchovní. Centrum zdravotních a sociálních sluţeb má uzavřeny smlouvy s pěti 

nejvýznamnějšími zdravotními pojišťovnami. Klientům nabízí nadstandardně vybavené pokoje s 

http://www.frydeckomistecky.denik.cz/
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přistýlkou pro doprovázející blízké osoby a s výhledem do krajiny. Přízemní pokoje hospicové části 

jsou koncipovány tak, ţe je z nich moţné vyjet do vnitřní zahrady. Pobyt plně indikovaných pacientů v 

hospicové části není časově omezen.  

 

(TOMÁŠ MACHÁLEK)  

 

Foto: HOSPIC ve Frýdku-Místku byl slavnostně otevřen v září minulého roku.  

Foto Deník/Tomáš Machálek  
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Pět tipů pro státní kasu 

 

Ministr financí Miroslav Kalousek zápasil s koalicí o DPH ve výši 19 procent. Mohl si ale ušetřit práci. A 

lidé by se moţná méně vztekali, kdyby vláda nejprve začala hledat peníze u sebe. Nebylo by účinnější 

zrušit zbytečné úřady? Co štědrý český systém sociálních dávek? A tutovka mezi úspornými tipy: 

zavést konečně daň z hazardu.  

 

Kolik dojí české krávy? Těţko říct. Kontrola evidence dojivosti, kterou provádí Česká plemenářská 

inspekce, však ročně ze státního rozpočtu "vydojí" 36 milionů korun. Úřad s 52 zaměstnanci mimo jiné 

kontroluje farmáře, zda správně zapisují "uţitkovost" svých krav, koz, ovcí a prasat. A zda jsou kozy 

opatřeny značkou, jak nařizuje EU. "Stát detaily o dojivosti ke svému fungování vědět nepotřebuje," 

namítá zatvrzelý odpůrce přebujelé státní správy, liberální ekonom Petr Mach. Zrušením inspekce by 

http://www.tyden.cz/


 

31. 7. 2011  1. 7. – 31. 7.  Strana 35/59 

podle něho stát nejen ušetřil 36 milionů ročně, ale navíc by regionální pobočky a praţské ústředí mohl 

prodat nebo pronajmout. Jenţe agenda úřadu je dána ze zákona. Navíc podle ředitelky Zdenky 

Majzlíkové se zdaleka netýká pouze kontrol dodrţování mezinárodních postupů v evidenci zvířat, ale 

obecně jejich veřejného zdraví. Jenţe tím se uţ zabývá Státní veterinární správa. Proč tedy oba úřady 

v rámci úspor nesloučit?  

Mach je skeptický. "Praxe ukazuje, ţe takové sloučení ve skutečnosti znamená, ţe se jen předělá 

cedulka na domě, má to jednoho ředitele místo dvou, ale všichni ti úředníci zůstávají," všímá si autor 

rubriky Úřady na zrušení v časopise Laissez Faire. Stejně tak se míjejí účinkem i poslední dobou tolik 

oblíbené audity. Jejich výsledkem často bývá formálně sníţený počet zaměstnanců, na jejichţ práci se 

najímají externisté. Coţ můţe být v konečném výsledku draţší. Co tedy poradit správci státní 

pokladny? "Rušit celé úřady i jejich agendy," říká nekompromisně Mach. S tím prý Miroslav Kalousek 

počítá. "Jsem hluboce přesvědčen, ţe stát zeštíhlí své agendy o sedm aţ deset procent," řekl v 

rozhovoru pro TÝDEN. Jenţe zatím zůstává jen u zboţných přání. Koalice naopak čile plodí nové 

úřady: tak třeba ministerstvo průmyslu a obchodu připravuje "Seed Fond" na podporu začínajících 

inovativních firem. Vláda zase schválila návrh zákona o zřízení Generální inspekce bezpečnostních 

sborů, zřídila Vládní výbor pro koordinaci boje s korupcí (ano, to je ta Radkem Johnem odmítnutá 

trafika, kterou teď bude spravovat Karolína Peake), programové prohlášení počítá se zřízením 

Grantové agentury na podporu sportu... O tom, ţe by měl Kalousek kde sekat, svědčí čísla. V roce 

2009 ţivili daňoví poplatníci téměř 300 tisíc úředníků (o 22 402 lidí více neţ v roce 1995). Čísel za 

loňský rok se statistici zatím nemohou dopočítat, nicméně odhadují zeštíhlení aparátu zhruba o 1700 

hlav. Přesto vyjde jeden úředník podle Machových propočtů na půl milionu korun ročně. A zrušením 

šesti desítek úřadů, které povaţuje za zbytečné (viz Adepti na zrušení na str. 18), by se jen na 

nákladech ušetřilo dvacet miliard. Nejvýnosnějším kandidátem by byl Czech Tourism, agentura na 

podporu turismu s rozpočtem 371 milionů korun. "Je velmi pravděpodobné, ţe by Českou republiku 

navštěvovali turisté i bez existence této agentury," říká Mach sarkasticky.  

 

Příplatky na bojové umění  

 

Největší otesánek se ve státním rozpočtu skrývá za sociálními dávkami. Kaţdý, kdo to se státními 

financemi myslí váţně, by se logicky měl obrátit nejdříve tam. Stát za ně loni utratil 440 miliard 

korun, coţ představuje 38 procent z rozpočtu (viz Sociální dávky pod drobnohledem na str. 20). Přes 

různé úřady mohou Češi čerpat 29 různých dávek, které jim poskytují oporu od narození aţ po úmrtí – 

od 13 tisíc korun porodného aţ po jednorázový příspěvek pro nemohoucí seniory. V přebujelém 

systému mají úředníci dvě moţnosti: svádět tuhý boj o kaţdou korunu, nebo platit. Jiří Šoltys z Kuřimi 

ţádal o sedm tisíc korun na kursy bojového umění pro svého syna. Úředníci to odmítali. Jeho případ se 

nakonec z městského úřadu dostal přes kraj a ministerstvo aţ k ombudsmanovi. "Tu práci dělám 

dlouho a něco vydrţím, ale to na mě bylo moc," říká Taťána Sojková, vedoucí sociálního odboru v 

Kuřimi. Radnice sice peníze nakonec nevydala, ale ve své podstatě mohl mít Šoltys na podporu nárok, 

coţ ostatně naznačilo i stanovisko ombudsmana. Co umoţnilo Šoltysovi ţádat o podporu na bojová 

umění? Šlo o "dávku mimořádné okamţité pomoci", z které se skutečně smějí zaplatit třeba i krouţky 

dětem pod podmínkou, ţe souvisejí se vzděláváním. "Týká se to však rodin, které opravdu padnou na 

dno. V tomto případě si z toho ale pán udělal ţivnost a zkoušel to stále," popisuje Sojková. Jak je 

patrné, úředníkům dělají dávky starosti. Jejich nadřízení však nemají v ruce ţádný odhad, kolik peněz 

ze sociálního systému lidé zneuţijí. Ministerstvo práce a sociálních věcí pouze eviduje 29 tisíc případů, 

kdy se lidé kvůli podvodům dostali do konfliktů se zákonem. Sociální systém obrali o 143 milionů 

korun. Ţádné číslo ale neudává, jaká část klientů peníze zneuţívá na jiné věci neţ na běţnou obţivu. 

Úřady se mohou jen domnívat, která sousta v sociální nabídce jsou pro klienty nejlákavější. Mezi 

takové patří podpora v nezaměstnanosti, jíţ si klient úřadu práce "přivydělává" k práci načerno. 
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Mimořádnému zájmu se podle Miloslava Macely, ředitele odboru dávkových systémů na ministerstvu 

práce, těší také dávky pro postiţené: "Snaţí se na ně dosáhnout i lidé, kteří do skupiny zdravotně 

postiţených nepatří. Proto neustále narůstá počet ţádostí o přezkumy posudkových lékařů a 

podobně." Zdravotně postiţení totiţ mají nárok nejen na dávky, ale i na různé výhody typu 

vyhrazeného parkování a různých slev či vstupů zdarma. Ministerstvo se proti "popularitě" tohoto typu 

podpory rozhodlo zakročit sloučením osmi dávek do dvou. Chce také zabránit tomu, aby se lidé 

kombinováním dávek na několika úřadech dostávali k penězům, které jim nepatří. Po vládních 

reformách mají všechnu agendu vyřizovat jen úřady práce. Aby jejich klienti neutráceli peníze za 

alkohol, cigarety a hrací automaty, zajistí sociální karty určené k placení v registrovaných obchodech. 

Nově budou úředníci pátrat nejen po příjmech svých klientů, ale také po majetku.  

Jak se ale ukazuje v Litvínově, mohla všechna tato opatření fungovat uţ dávno i bez elektronické 

sociální karty. Úředníci ze sociálního odboru radnice navštíví kaţdého nového klienta doma a zjišťují, 

jestli si ţadatel o pomoc v nouzi neţije nad poměry. Ve spolupráci s městskou policií pátrají, zda mu 

nepatří nemovitosti, auta, případně neplatí za někoho povinné ručení. Stráţníci kontrolují, jestli lidé 

podporu neházejí do automatů, a prověřují i sběrny kovů, zda si klienti sociálního systému 

nepřivydělávají. Koalice si je vědoma, ţe sociální systém je studnicí pro zneuţívání státních peněz. 

Ostatně ministr práce Jaromír Drábek uţ připravil řadu nových opatření. Má to ale jeden háček: stát 

nebude rozdávat méně. Chce být jen ve vyplácení dávek – jak říká ministr – adresnější.  

 

Bohatý stát s prázdnou kasou  

 

Stát očividně není chudý. Podle statistiky Mezinárodního měnového fondu s názvem Fiscal monitor má 

k dispozici příjmy odpovídající 41 procentům HDP. Příjem z daní se u dvaceti nejvyspělejších států 

světa pohybuje v průměru o pět procent níţ. Vezmeme-li v úvahu všechny státy světa, pak se v 

průměru vybere o deset procent méně. Stráţce české, relativně bohaté kasy Kalousek přesto v 

uplynulých týdnech ţádal, aby se na dani z přidané hodnoty příští rok vybíralo více.  

"Příjmy státního rozpočtu není třeba zvyšovat. Mohly by se pohybovat pořád kolem bilionu korun. 

Problém je s výdaji. Kdyţ někdo říká, ţe kvůli šetření nebudou hasiči stíhat hasit a děti nebudou mít 

školy, je to naprostý nesmysl. Ţijeme si nad poměry," říká analytik společnosti Cyrrus Jan Procházka, 

který zasedá v Národní ekonomické radě vlády (NERV). "Utrpením pro nás pro všechny jsou politici. 

Všichni odděleně mají dobré nápady a chtějí šetřit, pak se sejdou na společném jednání a je slyšet, 

jak jejich resorty mají málo. Tak nepostavíme veřejné finance na nohy nikdy," uvedl Procházka. 

Přitom v daňové oblasti by se daly najít jiné zdroje a pravice by nemusela strašit lidi zvýšením DPH. 

Mezinárodní organizace dlouhodobě upozorňují například na prostor pro zvýšení majetkových daní. Ty 

by sice neobohatily státní kasu, nýbrţ rozpočty obcí. Vláda by ale přesto mohla ušetřit na 

nejrůznějších dotacích pro radnice. "Navíc by ta daň dávala smysl. Pokud v dani z nemovitosti 

odvádíte vysoké částky, také budete dbát na to, aby za ně radnice zvelebovala město. Navíc spolu s 

tím roste hodnota vaší nemovitosti," tvrdí Procházka.  

Další moţné miliardy jsou ukryty v peněţenkách osob samostatně výdělečně činných (OSVČ), které 

sice odvádějí stejnou práci jako zaměstnanci, v porovnání s nimi ale posílají do státní kasy o dvacet 

miliard méně (viz Švarcsystém. Věčná díra do rozpočtu na str. 21). Kalouskův náměstek Ladislav 

Minčič ovšem TÝDNU řekl, ţe na daňové výhody podnikatelů, ţivnostníků a lidí pracujících v 

takzvaném švarcsystému vláda nesáhne. Lidé na "vlastní noze" si budou při výpočtu daně od svého 

příjmu i nadále odečítat takzvaný výdajový paušál 40 aţ 80 procent. "U nás platí opatření s 

výdajovým paušálem za součást pravicové politiky," tvrdí náměstek Minčič, i kdyţ připouští, ţe Česko 

je svou vstřícností vůči OSVČ evropskou raritou. Srovnatelné výhody zavedli pro podnikatele v EU 

pouze Slovinci. U nich si však zemědělci mohou odečítat jen 70 procent (v Česku 80), další odečítají 

20 procent (v Česku 40).  



 

31. 7. 2011  1. 7. – 31. 7.  Strana 37/59 

Uţ delší dobu politici pošilhávají také po finančních transakcích, které daním zatím unikají. Z českých 

politiků to nenavrhuje nikdo. O peníze z bank se uţ ale hlásí Evropská komise: tato daň by měla plnit 

evropskou kasu. Analytik Procházka nicméně tento nápad označil za perverzní. NERV se na svých 

zasedáních zabýval tím, jak finanční sluţby zlevnit pro klienty, ale nová daň by banky vedla přesně 

opačným směrem.  

Zdanit lze koneckonců cokoli. Proto působí neuvěřitelně, ţe v Česku daním aţ dosud unikal hazard. 

Jde o odvětví, které tvoří čistý zisk 30 miliard korun ročně. Rozpočet by se z nich mohl obohatit 

nejméně o sedm miliard korun. Hazard se však dosud všem pokusům o zdanění vyhnul. V tomto 

případě ale Kalousek slibuje: od ledna 2012 ho to nemine.  

 

Veřejné zakázky na kliknutí  

 

Srovnatelnou záhadu v českých rozpočtech představují veřejné zakázky. Svědomitý stráţce rozpočtu 

by jim měl věnovat mimořádnou pozornost. Nejde jen o čtyřikrát předraţené obrněné transportéry 

Pandur nebo o pochybné stamilionové zisky za pronájmem ozvučovací techniky od firmy ProMoPro. 

Audit, který nechal vypracovat bývalý ministr dopravy Vít Bárta, ukázal, ţe zalévání jedné květiny na 

chodbách jeho ministerstva stálo bezmála pět set korun měsíčně. Krabička draţé TicTac se nakupovala 

za padesát korun a sluţební auta šla do myčky dvakrát denně. Lze se domnívat, ţe podobný šlendrián 

se nevyhnul ani ostatním úřadům. Lze s tím něco dělat?  

Analytik Raiffeisenbank Aleš Michl tvrdí, ţe ano. Stačil by podrobný rozpočet, v němţ kaţdý bude mít 

moţnost do poslední koruny dohledat, za co stát utrácí. Za příklad můţe slouţit britská vláda pod 

vedením Davida Camerona, která detailní rozpočet dala k dispozici v elektronické podobě. "Jsem si 

jistý, ţe moje minuta volání je levnější neţ minuta volání úředníka. Pokud by tyto věci byly pod 

veřejnou kontrolou, daly by se ušetřit fantastické peníze," navrhuje Michl, "kdyby vláda tři roky nic 

nereformovala a soustředila se jen na provoz státu, bylo by to účinnější."  

 

Korupce, kam se podíváš  

 

Vláda si boj proti korupci vetkla do názvu. Zatím se jí tento neduh ale potírat nedaří a naopak sama se 

potýká s řadou korupčních skandálů. V lednu sice představila protikorupční strategii, která počítá 

například s beztrestností pro zločince, kteří udají své spolupachatele. Podle prezidenta Svazu průmyslu 

a dopravy Jaroslava Hanáka je to však málo. Koalice i tady mohla přitlačit. Rok po vzniku vlády stále 

nejsou všechny veřejné zakázky pod drobnohledem. Podle Hanáka tak není divu, ţe korupce je stále 

součástí běţné ekonomické kalkulace podnikatelů, mezi nimiţ dělal loni svůj průzkum (bylo jich 1600). 

Vyšlo mu, ţe firmy při veřejných soutěţích automaticky počítají s průměrnou výší úplatku kolem 16 

procent z hodnoty zakázky. A z veřejných rozpočtů pak ročně odteče 40 miliard. A to je ještě Hanákův 

propočet mírný. Transparency International tvrdí, ţe jde o 90 miliard.  

 

Iva Vokurková, Tomáš Menschik  

 

(Iva Vokurková, Tomáš Menschik, -red-, -vok-, MPSV, -men-)  

 

---  

 

Týden daňových nápadů  

 

Minulé pondělí to vypadalo, ţe příští rok se DPH sjednotí na 19 procentech, ale vyšší daň pro bohaté 

ţe patří do říše snů. V pátek uţ to bylo přesně obráceně. Koaliční politici opět předváděli, jak jasné 
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mají představy o tom, kde najít další miliardy do rozpočtu.  

 

I nejbohatším musí záleţet na tom, aby se tato země nezřítila do dluhové pasti, vysvětloval počátkem 

týdne šéf Věcí veřejných Radek John, proč jeho strana poţaduje, aby se zvýšily daně pro firmy aţ na 

21 procent a lidem s příjmem vyšším, neţ je čtyřnásobek průměrné mzdy, aby stoupla minimálně na 

25 procent. Představitelé ODS a TOP 09 to ale striktně odmítali. Ministr financí Miroslav Kalousek měl 

jiný plán, jak rozpočtu příští rok ušetřit dalších deset miliard. Uţ od ledna by se sjednotila DPH na 19 

procentech. Nápad, s kterým přišel ve středu do vlády, ale nakonec skončil v koši. Sniţování 

rozpočtového schodku na příští rok ze 105 na 95 miliard se konat nebude, původní plány zůstávají 

(příští rok zůstane základní sazba DPH na 20 procentech a sníţená stoupne z 10 na 14; v roce 2013 se 

pak sjednotí na 17,5 procenta). Jenţe v pátek přišlo dvojité Kalouskovo salto. V rozhovoru pro 

Hospodářské noviny připustil, ţe je ve hře i opatření, o kterém pravicové ODS a TOP 09 nerady slyší: 

vyšší daně pro bohaté, pokud by Věci veřejné kývly na jeho devatenáctiprocentní nápad. Dopoledne 

uţ svá slova mírnil: "Ta diskuse skončila. Věci Veřejné odmítly devatenáctiprocentní sazbu a já 

nehodlám navrhovat nic jiného."  

 

-red-  

 

---  

 

Adepti na zrušení  

 

Jak ušetřit státu miliardy? Zvedat daně je ta nejjednodušší cesta. Ale existují i jiné. Ostatně sám 

Miroslav Kalousek nedávno připustil, ţe by bylo dobré zeštíhlit státní správu. Ekonom a politik Petr 

Mach mu nabízí seznam šedesáti institucí, které jsou podle něho úplně zbytečné. Jejich zrušením by 

stát ušetřil 20 miliard ročně. Tabulka ukazuje některé z nich.  

 

Ústav pro hospodářskou úpravu lesů  

Rozpočet: 197 846 000 Kč  

Počet zaměstnanců: 427  

 

Úřad publikuje pravidelné zprávy o rozloze a struktuře českých lesů. V nich se např. dozvíme, ţe v ČR 

převládá smrk. Ústav mj. jako dar Marockému království zpracoval projekt "Zavedení lesního lovu v 

Maroku". Protoţe se však ukázalo, ţe marocká poušť není pro myslivost vhodná, bylo výsledkem 

alespoň darování softwaru "statistika myslivosti" marocké státní správě.  

 

Vinařský fond  

Rozpočet: 79 653 000 Kč  

Počet zaměstnanců: 5  

 

Nejvíce peněz spolkne kampaň "Vína z Moravy, vína z Čech", zbylé prostředky jdou na další kampaně, 

na průzkumy trhu a na marketingové studie. Fond mj.podpořil vydání Knihy veršů o víně jakéhosi 

Ctirada Králíka. "Financování kampaní na podporu konzumace českého vína je naprosto bezúčelné. 

Existence fondu totiţ kaţdou lahev vína zdraţuje, takţe tím naopak prodej českých vín znevýhodňuje," 

poukazuje Mach.  

 

Národní ústav lidové kultury  

Rozpočet: 28 810 000 Kč  
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Počet zaměstnanců: 59  

 

Podílel se na vzniku popularizačních pořadů typu Rok na vsi či Slovácký verbuňk.Ústav dále pořádá 

folklorní festivaly na Jiţní Moravě. Spravuje Muzeum vesnice jihovýchodní Moravy. Dále pořádá soutěţ 

o nejlepšího tanečníka slováckého verbuňku.  

 

Výzkumný ústav ţivočišné výroby  

Rozpočet: 157 000 000 Kč  

Počet zaměstnanců: 262  

 

Pořádá konference na téma "Komfortní ustájení skotu" apod. Podílí se na mezinárodním výzkumném 

projektu "Integrace pohody zvířat do produkčního řetězce kvalitních potravin: od obav veřejnosti ke 

zlepšenému welfare a transparentní kvalitě". V případě zájmu kontroluje genovou čistotu a kvalitu 

chovu vybraných hospodářských zvířat – slepice, kapra, nutrie, králíka, koně, prasete, kozy a krávy.  

 

Správa státních hmotných rezerv  

Rozpočet: 1 840 000 000 Kč  

Počet zaměstnanců: 448  

 

Úřad skladuje ropu, naftu a další "strategické" zásoby, jako je maso a máslo. Úřad dále skladuje 52 

nákladních vozidel, 49 cisteren s pitnou vodu, 1500 spacích pytlů, 13 tisíc litrových balených vod, 

1500 párů holínek, 1500 konzerv s bramborovým gulášem, 1500 ţvýkaček. Podle Machových výpočtů 

by se privatizací zásob dalo získat 25 miliard, další peníze by vynesl prodej skladů a budov úřadu.  

 

Ústav zemědělské ekonomiky a informací  

Rozpočet: 172 816 000 Kč  

Počet zaměstnanců: 204  

 

Provozuje knihovny zemědělské literatury, pořádá kursy "Znalosti práce s Wordem" a "Kurs znalostí o 

EU" pro úředníky ministerstva zemědělství, dále kursy "Welfare v chovu prasat" či "Welfare v chovu 

drůbeţe".  

 

Národní informační a poradenské středisko pro kulturu  

Rozpočet: 31 392 000 Kč  

Počet zaměstnanců: 60  

 

Posláním úřadu je "podpora rozvoje kultury, zejména v místech a regionech". Úřad proto provedl 

sociologický průzkum "Volnočasové aktivity seniorů", ze kterého mimo jiné vyplynulo, ţe 

nejoblíbenější volnočasovou činností důchodců je dívání se na televizi, zatímco důchodci projevují 

pramalý zájem o návštěvy videopůjčoven nebo o sólový zpěv.  

 

Garanční fond obchodníků s cennými papíry  

Rozpočet: 27 000 000 Kč  

Počet zaměstnanců: 4  

 

Tato státní instituce je rekordmanem ve mzdových provozních výdajích. Průměrný plat zaměstnanců 

je 146 tisíc korun měsíčně. Fond musela Česká republika zřídit na základě směrnice Evropské unie.  
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-vok-  

 

---  

 

Sociální dávky pod drobnohledem  

 

Největší porci ze státního rozpočtu spolykají důchody, podpory a všemoţné další dávky. Ze všech 

peněz, které měl stát k dispozici, vyplácel na sociálních dávkách v posledních deseti letech rok co rok 

mezi 35 a 40 procenty, coţ je nepřehlédnutelný, a hlavně stále rostoucí balík peněz. Příklad: před 

deseti lety to bylo 40,8 procenta, ovšem z částky 632,3 miliardy korun. Loni to bylo "jen" 38 procent, 

rozpočet uţ ale za deset let nabobtnal na téměř dvojnásobek - činil bezmála 1,2 bilionu korun.  

 

TABULKA: Výdaje na sociální dávky (v miliardách korun)  

 

rok 2000 2005 2010  

důchody (starobní, Invalidní, vdovské a sirotčí) 182,2 241,2 337,8  

nemocenská (včetně mateřské) 27,2 31,7 22,8  

sociální podpora (přídavky na dítě, na bydlení, porodné apod.) 31,9 33 40,8  

podpora v nezaměstnanosti 5,7 7 13,3  

sociální pomoc (příspěvky v hmotné nouzi, příspěvky  

pro osoby se zdravotním postiţením či příspěvek na péči) 11,2 14,2 25,3  

celkem 258,2 327,1 440  

 

Zdroj*: MPSV  

 

Co všechno stát rozdává  

 

Vedle nejrozšířenějších dávek, které tvoři důchody, nemocenská, mateřská či podpora v 

nezaměstnanosti, rozdává stát desítky miliard ještě prostřednictvím mnoha dalších příspěvků. Které to 

jsou a jak vypadají?  

 

Vyrovnávací příspěvek v těhotenství a mateřství  

 

Vyrovnávací příspěvek v těhotenství a mateřství dostává zaměstnankyně, která byla z důvodu 

těhotenství, mateřství nebo kojení převedena na jinou práci a s niţším příjmem (pokud ale původní 

plat přesahoval 75 000 Kč měsíčně, dorovnává se jen do této částky).  

 

Porodné  

 

Porodné 13 tisíc korun se vyplácí při narození prvního potomka rodinám s příjmy pod 2,4ná-sobkem 

ţivotního minima (to se různí, ţivotní minimum např. pro rodinu se dvěma dětmi ve věku 8 a 16 let 

představuje 9690 Kč).  

 

Rodičovský příspěvek  

 

Rodičovský příspěvek si rodič můţe zvolit. Buď zůstane s nově narozeným dítětem doma jen dva roky 

a bude pobírat 11400 Kč měsíčně, nebo tři roky (7600 Kč), anebo čtyři roky (3800 Kč).  
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Přídavek na dítě  

 

Přídavek na dítě mohou pobírat rodiny s příjmem niţším, neţ je 2,4násobek ţivotního minima. 

Přídavek činí 500 aţ 700 korun podle věku dítěte.  

 

Dávky pěstounské péče  

 

příspěvek na potřeby dítěte: 3680-6975 Kč měsíčně podle věku a případného postiţení dítěte  

odměna pěstouna: za jedno svěřené dítě 3126 Kč měsíčně; 18 756 za čtyři děti v pěstounské péči  

příspěvek při převzetí dítěte: 8000-10 000 Kč příspěvek na zakoupení vozidla: 70 % ceny vozidla, 

nejvýše však 100 000 Kč, a to jen pokud jsou v pěstounské péči nejméně čtyři děti  

 

Dávky pro osoby se zdravotním postiţením  

 

jednorázové příspěvky: na opatření zvláštních pomůcek (například hole apod.)  

příspěvek na úpravu bytu: aţ 100 000 Kč  

příspěvek na motorové vozidlo: aţ 200 000 Kč;  

pokud jde o kombinaci koupě, oprav v období deseti let  

příspěvek na provoz motorového vozidla: ročně aţ 7920 Kč  

příspěvek na garáţové stání: aţ 200 Kč měsíčně  

příspěvek na Individuální dopravu: 6500 Kč na rok  

příspěvek na bezbariérový byt: 400 Kč měsíčně  

příspěvek nevidomým: 800 Kč měsíčně  

 

Příspěvek na ţivobytí  

 

Příspěvek na ţivobytí se vypočítává jako rozdíl mezi ţivobytím osoby či rodiny a jejich příjmem, od 

kterého se odečtou náklady na bydlení, maximálně však do výše 30 % příjmu.  

 

Ošetřovné  

 

Ošetřovné můţe pobírat zaměstnanec, který se stará o nemocného člena rodiny (např. zaměstnanec s 

platem 25 tisíc korun dostane za devítidenní péči 3996 Kč).  

 

Sociální příplatek  

 

Sociální příplatek dostávají rodiny se zdravotně postiţeným členem, pokud je příjem rodiny niţší neţ 

dvojnásobek ţivotního minima. Pohybuje se od 1006 do 3375 Kč podle věku a postiţení dítěte.  

 

Příspěvek na bydlení  

 

Příspěvek na bydlení dostává rodina, která za byt platí přes třetinu svých příjmů, pokud je zároveň 

těchto 30 % (v Praze 35 %) méně neţ náklady stanovené zákonem (příklad: měsíční náklady na 

bydlení pro čtyř- a vícečlennou rodinu v Praze uzná zákon do výše 15 744 Kč).  

 

Příspěvek na péči  

 

Příspěvek na péči je pro ty, kteří jsou kvůli zdravotnímu stavu závislí na pomoci jiné osoby. Pohybuje 
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se od 800 Kč měsíčně (I. stupeň) aţ po 12 000 Kč pro IV. stupeň (úplná závislost).  

 

Doplatek na bydlení  

 

Doplatek na bydlení je stanoven tak, aby po zaplacení nákladů na bydlení zůstala osobě či rodině tzv. 

částka na ţivobytí. Ta se stanoví pro kaţdého individuálně, podle snahy a moţností, a odvíjí se od 

existenčního a ţivotního minima.  

 

Dávky mimořádné okamţité pomoci  

 

Např. při ţivelní pohromě či poţáru lze poskytnout dávku aţ 46 890 Kč.  

 

Pohřebné  

 

Pět tisíc dostanou rodiče na pohřeb dítěte (max. do 26 let) nebo dítě na pohřeb rodiče.  

 

-vok-, TÝDEN  

 

---  

 

Švarcsystém. Věčná díra v rozpočtu  

 

900 tisíc lidí v Česku podniká. Zákon je označuje za tzv. osoby samostatně výdělečně činné (OSVČ) a 

počítají se mezi ně majitelé firem, ţivnostníci, ale i lidé, kteří firmě odvádějí práci stejnou formou jako 

zaměstnanci, aniţ se však nechají zaměstnat. Pracují v takzvaném švarcsystému. Je to pro ně 

výhodnější. V porovnání se zaměstnanci odvádějí méně peněz na daních, sociálním i zdravotním 

pojištění. Nemají však nárok na dovolenou. Zaměstnavatel jim neproplácí nemocenskou a můţe je 

kdykoli propustit. Jestliţe pro výpočty sociálního pojištění uvádějí nízký vyměřovací základ, musejí 

počítat i s nízkými podporami v nezaměstnanosti či důchody.  

 

40 miliard korun. Podle výpočtu sociologa Pavla Rusého činí přesně tolik výpadek, který v 

důchodovém účtu vzniká kvůli všem osobám samostatně výdělečně činným. Nebo jinak: tolik by do 

rozpočtu poslaly firmy, pokud by všichni OSVČ byly normálními zaměstnanci.  

 

20 miliard korun. O tolik menší je částka, kterou OSVČ odvedou na daních v porovnání se stejným 

počtem zaměstnanců. Umoţňují to především výdajové paušály, které ţivnostníci odečítají z daní.  

 

5 tisíc korun měsíčně navíc si v průměru vydělá OSVČ v porovnání se zaměstnancem.  

 

5 miliard korun. O tolik můţe stát uţ příští rok přijít. Miroslav Kalousek totiţ v rámci reforem navrhuje, 

aby OSVČ odváděly státu méně. Vláda jim sice původně chtěla také sníţit paušály, které si odečítají 

od daňového základu, nakonec to ale smetla ze stolu.  

 

1992. V tomto roce úřady zakázaly takzvaný švarcsystém. Praktiky, kdy podnikatel dává práci jinému 

podnikateli, a ten je tak de facto jeho zaměstnancem, ačkoli před zákonem tomu tak není, zavedl do 

českého prostředí majitel praţské stavební firmy Miroslav Švarc. A právě v roce 1992 tyto metody 

zakázala novela zákona o zaměstnanosti. Později však soudy vzaly švarcsystém na milost. Před čtyřmi 

roky zákaz zmizel i ze zákonů. Úřady ho tolerují.  
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Foto: HORKO TĚŢKO. Miroslav Kalousek měl nápad. Schodek rozpočtu na příští rok by mohl být jen 95 

miliard, nikoli 105. I Nečas byl pro. Vyřešit to vyšší sazbou DPH jim ale neprošlo.  

Foto: 1, 4 ČTK, 2, 3 PROFIMEDIA  

 

Foto: K NIČEMU. Za zbytečné úředníky vyhodí stát ročně miliardy.  

Foto: 1, 4 ČTK, 2, 3 PROFIMEDIA  

 

Foto: ZDRAŢÍ. Sníţená sazba DPH, do níţ patří i potraviny, od ledna stoupne. Ale jen na plánovaných 

14 procent. Základní sazba zatím zůstane na 20 procentech. O rok později se obě sazby ustálí na 17,5 

procenta.  

Foto: 1, 4 ČTK, 2, 3 PROFIMEDIA  

 

Foto: DPH, NEBO PROGRESE? Věci veřejné (na snímku šéfposlanec Vít Bárta, předseda strany Radek 

John a partajní ekonomický expert Michal Babák) potopily Kalouskův nápad sjednotit od ledna DPH na 

19 procentech. Raději by viděly i progresivní daň.  

Foto: 1, 4 ČTK, 2, 3 PROFIMEDIA  
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Harmonie, příspěvková organizace v Krnově, poskytuje sociální sluţby, podporu a péči dospělým lidem 

s mentálním a kombinovaným postiţením.  

V roce 2009 došlo ke sloučení Harmonie s organizací Naděje, příspěvková organizace v Jindřichově ve 

Slezsku.  

V zámku v Jindřichově byla poskytována sociální sluţba, kde po desetiletí ţili muţi s mentálním a 

kombinovaným postiţením. Prostory zámku byly z mnoha důvodů nevyhovující a stav budovy byl v 

poslední době havarijní. Sloučením organizací Naděje a Harmonie se nastartoval proces transformace 

této sociální sluţby v Jindřichově ve Slezsku, který zásadním způsobem mění a zkvalitňuje ţivot 

uţivatelů. Transformace sociálních sluţeb je unikátním národním projektem a Harmonie je jednou ze 

čtyř vybraných organizací v Moravskoslezském kraji zapojených v pilotním projektu (více se o 

transformaci dočtete v dalším čísle). Jelikoţ bylo nutné zámek v roce 2010 opustit, bydlí dnes z 

původních 85 jiţ pouze 56 obyvatel z Jindřichova v náhradních prostorách v Krnově (budova Slezské 

univerzity v Opavě, Za Drahou 3, Krnov). Během dvou let budou pro všechny uţivatele vybudovány 

nové sociální sluţby v Osoblaze, Rýmařově a Vrbně pod Pradědem. Máme za to, ţe si naši uţivatelé 

zaslouţí stejné šance na ţivot jako lidé bez handicapu. Někdy je potkáte se svým doprovodem ve 

městě, v obchodech, v cukrárně nebo na procházce. Ti, kteří doprovod nepotřebují, si prošli s 

pracovníky nácvikem, aby byl jejich pohyb po rušném městě bezpečný. Kdyţ jsou uţivatelé doma 

nebo na zahradě, motivujeme je k činnostem, které jsou pro ně ţádoucí v různých oblastech ţivota 

(komunikace, sebeobsluha, stolování, domácí práce, plánování volného času atd.). Tyto činnosti s 

klienty nacvičujeme a upevňujeme také v sociálně terapeutických dílnách v Krnově a Městě 

Albrechticích a v nově zřízeném "cvičném bytě".  

Tak jako je nedílnou součástí našeho ţivota zaměstnání a s tím spojené finanční zajištění, tak je pro 

uţivatele těţce umístitelné na běţném trhu práce kromě morální podpory důleţitá hmatatelná 

motivace. Rádi bychom touto formou poděkovali firmě Kofola, a. s., za poskytnutí štědrého 

sponzorského daru. Nápoje od Kofoly jsou pro uţivatele vzácnou odměnou za to, kdyţ se jim něco 

dobrého podaří.  

Pokud máte zájem dozvědět se více o naší organizaci, navštivte naše webové stránky www.po-

harmonie.cz. Rádi přivítáme i návštěvy a zájemce o dobrovolnictví v našem zařízení.  

 

(ŠTĚPÁNKA KŘEHLÍKOVÁ)  
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Zlínský kraj – Krajští radní schválili na svém zasedání transformaci Domova pro osoby se zdravotním 

postiţením v Salašské ulici na Velehradě. "Cílem změn je modernizace a humanizace stávajících 

pobytových zařízení a jejich postupné přecházení do sítě terénně a ambulantně poskytovaných sluţeb. 

Klientům by pak měly nabídnout vyšší komfort a přirozenější začlenění do společnosti," uvedla krajská 

radní pro oblast sociálních věcí Taťána Nersesjan. V budoucnu by pak podle ní mohli jejich uţivatelé 

některá nevyhovující zařízení opustit. "Postupně by byli přemisťováni do jiných objektů a typů sluţeb, 

které by vhodněji odpovídaly speciálním potřebám těchto postiţených osob," upřesnila radní. Kapacita 

zařízení na Velehradě byla původně 95 lůţek, letos v dubnubylasníţenana82 

lůţek."Nenízdevšakdůkladně vyřešen bezbariérový přístup a v některých pokojích bydlí aţ pět 

uţivatelů, coţ s sebou nese nedostatek soukromí a nemoţnost zajistit důstojné ţivotní podmínky 

těchto klientů,"přiblíţila situaciNersesjan.  
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Klub Klíček začne pomáhat rodinám postižených dětí 

 

Havlíčkův Brod – Novou aktivitou Centra pro zdravotně postiţené kraje Vysočina v Havlíčkově Brodě 

(CZP) je klub Klíček pro děti se zdravotním postiţením a jejich rodiče. První schůzky klubu začaly na 

jaře, pokračovat budou od září.  

" Letos se centru daří. Dotace z Ministerstva práce a sociálních věcí jsme obdrţeli ve stejné výši jako 

loni, dostali jsme 400 tisíc korun. Navíc se nám podařilo oslovit obce na Brodsku, jejichţ obyvatelé 

jsou našimi klienty," řekla vedoucí centra Alena Škarková. Provoz CZP částečně financuje Ministerstvo 

práce a sociálních věcí, o další prostředky se centra musejí postarat sama.  

"Peníze od ministerstva potřebujeme na provoz zařízení.  

Platíme jimi nájem, sluţby, telefon a podobně," upřesnila Škarková. Určitou pomoc poskytují centru i 

jednotlivá města a obce. Tyto částky, byť se pohybují i v řádech stokorun, jsou podle Škarkové 

přínosem. "Potěšující je skutečnost, ţe letos město Havlíčkův Brod vypsalo dokonce dvě kola 

grantového programu, určeného pro různé typy sociálních sluţeb.Vminulosti tomu tak nebylo. 

Zúčastnili jsme se výběrového řízení s projektem na pomoc rodinám handicapovaných dětí 

prostřednictvím klubu Klíček, a uspěli jsme," konstatovala Škarková a upřesnila, ţe v práci centra 

došlo k některým změnám. Například Alfa klub pro handicapované sportovce, s nímţ centrum 

spolupracovalo, má svoje vlastní webové stránky a osamostatnilo se. Centrum sluţeb pro zdravotně 

postiţené připravuje na podzim Veletrh sociálních sluţeb. Navazuje tak na pětiletou tradici výstav 

kompenzačních pomůcek pro sluchově, zrakově a tělesně postiţené. Město Havlíčkův Brod ji pořádá ve 

spolupráci s CZP a Sjednocenou organizací nevidomých a slabozrakých. Veletrh se uskuteční v 

Kulturním domě Ostrov.  

 

Široká škála sluţeb  

 

Centrum sluţeb pro zdravotně postiţené kraje Vysočina je nezisková organizace. Nabízí širokou škálu 

sociálních sluţeb od poradenství v oblasti sociální a právní, provozuje půjčovnu kompenzačních 

pomůcek, poskytuje sociální pomoc klientům v terénu, které na poţádání navštěvují pracovníci centra 

doma. V současné době zajišťuje terénní práce pouze vedoucí Škarková.  

"Provozovat speciální terénní sluţbu by znamenalo pro centrum získat zvláštní registraci, ale je 

otázka, zda bychom v budoucnu, protoţe závisíme na dotacích, byli schopni terénní pracovníky 

zaplatit," uvedla Škarková. Jak upřesnila, klienti v terénu patří hlavně do kategorie seniorů. "Jsou ve 

vysokém věku, často váţně postiţení. Ţijí v odlehlých vesnicích, kde je špatná dopravní obsluţnost, 

cesta do Havlíčkova Brodu je pro ně problém, pokud zavolají, ţe naši pomoc potřebují, navštívím je 

bez problémů doma," popsala situaci Škarková. Klienty navštěvuje na Chotěbořsku, Ledečsku, 

Světelsku, Přibyslavsku. Handicapovaných na Havlíčkobrodsku přibývá a zájem o pomoc odborného 

centra stoupá. Není výjimkou, ţe během jednoho roku je Centrum kontaktováno více neţ tisíckrát, 

největší zájem je o poradenské sluţby a zapůjčení kompenzačních pomůcek.  

 

(ŠTĚPÁNKA SAADOUNI)  
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Asistenční služby pomáhají klientům i jinak než fyzicky 

 

V červnu byli v Praze odměněni Nadací Erste zástupci neziskových organizací z 12 zemí střední a 

východní Evropy. Mezi třemi z ČR bylo praţské občanské sdruţení Asistence.  

 

Kdy a proč vznikla vaše organizace?  

 

Občanské sdruţení Asistence vzniklo v roce 1995 proto, aby pomáhalo studentům a absolventům 

Jedličkova ústavu najít si pracovní uplatnění po skončení pobytu v Jedličkově ústavu.Ktomu se ale váţí 

i další sluţby, jako je osobní asistence, jeţ slouţí k tomu, aby se lidé s postiţením dostali do školy či 

do práce, aby mohli dělat to, co dělá kaţdý, ale oni k tomu potřebují osobní asistenty.Mytakto v Praze 

pomáháme 120 lidem a desítkám dalším poskytuje tzv. sociální rehabilitaci, coţ znamená hledání 

zaměstnání, vhodných kompenzačních pomůcek, bydlení, aktivit pro volný čas atd. Jde především o 

lidi, kteří mají ztíţenou schopnost orientace, lidi s kombinovaným postiţením, například lehčím 

mentálním a podobně.  

 

Jakou věkovou skupinu představují vaši klienti?  

 

Jsou to, lidé od 16 do 64 let, tedy lidé v produktivním věku.  

 

Samozřejmě s určitou tolerancí.  

 

Kdo poskytuje asistenční sluţby?  

 

Mámeasi 70 asistentů, kolem 50 dobrovolníků a čtyři koordinátory, kteří ty asistence kaţdý týden 

individuálně domlouvají. Asistenti se tak dozvědí, kdy a kde mají být a co tam budou dělat. Vše se 

musí dokumentovat, protoţe jsme jako poskytovatel sociálních sluţeb akreditovaní u Ministerstva 

práce a sociálních věcí a musíme splňovat všechny poţadované parametry. Naši asistenti dostávají 

rekvalifikační kurzy, zácvik a další vzdělávání.  

 

http://www.prazsky.denik.cz/
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Mámetu například kolegu Jakuba, který sám je na vozíku a všechny nové asistenty zacvičuje, vyráţí s 

nimi do města a ukazuje jim například, jak nastupovat do metra, jak do autobusu, jak zvládat schody, 

aby byli pak sami schopni tyto sluţby poskytovat.  

 

Jako asistenti většinou pracují vysokoškoláci, někdo tři, jiný 15 hodin týdně, podobné je to s i s 

dobrovolníky, kteří pracují ve svém volném čase.  

 

Jak je to s aktivitami pro volný čas?  

 

Ovíkendech se jezdí na výlety, chodí se do kina, na výstavy.  

 

To vše naši klienti s asistencí zvládají, bez ní by ale toho nebyli schopni.  

 

Jaké jsou kvalifikační poţadavky na asistenty?  

 

Podle zákona o sociálních sluţbách musejí mít čistý trestní rejstřík, minimálně středoškolské vzdělání a 

odpovídající zdravotní stav. Potom si do půldruhého roku musejí udělat rekvalifikační kurz, 

kterýmá150 hodina a kaţdým rokem si musí vědomosti obnovovat na kratším kurzu. Ty kurzy mají od 

nás zdarma, protoţe chtít na studentech, aby si ještě za kurz platili sedm aţ deset tisíc, to senámzdálo 

nepatřičné.  

 

Kdo financuje vaši činnost a kolik platí klienti za poskytované sluţby?  

 

Financuje nás Ministerstvo práce a sociálních věcí, praţský magistrát a jednotlivé městské části. 

Paknámpřispívají dárci a sponzoři. Tuto část se nyní snaţíme posílit, protoţe na příští léta se jiţ 

avizovalo sníţení financí na sociální sluţby a musíme se na to připravit. I kdyţ je v Praze ještě asi pět 

poskytovatelů podobných sluţeb, naše kapacita je zcela naplněná a po sluţbách je stále poptávka. 

Klienti platí 90 korun za hodinu, na coţ vyuţívají státní příspěvek na péči. Náklady na jednu asistenční 

hodinu jsou ale asi 240 korun, takţe ten zbytek se musí sehnat někde jinde.Ovšem efekt té asistenční 

sluţby je širší – například klientům dává nové sociální kontakty a na druhé straně skýtá odlehčení 

rodinám, jeţ se o klienta starají.  

 

Cenu Nadace Erste jste dostal za projekt Jedeme v tom s vámi. Kdy vznikl a co konkrétně představuje 

pro vaše klienty?  

 

Šlo o soubor akcí napomáhajících boření různých bariér v praţské dopravě. Začalo to jiţ v roce 2007 a 

zpočátku jsme lidi vyzývali, aby jeli sami do práce na vozíku a vyzkoušeli si, jaké rozdíly zaţívají proti 

cestě zdravého člověka, ať to popíší a podělí se s veřejností o své zkušenosti.  

 

Sami jako asistenti uţ jsme totiţ znali různé překáţky a věděli, ţe cestu s vozíkem na stejné místo je 

mnohdytřeba absolvovat jinak a zdlouhavěji neţ bez vozíku. Tehdy šlo všechno zoufale pomalu, 

například se za pět let nevybudoval ţádný nový výtah do stanice metra, a tak jsme se rozhodli to tou 

naší akcí trochu popohnat.  

 

Nejde ale jen o metro, problémy jsou i s povrchovou dopravou. To ţe nakonec budeme oceněni Nadací 

Erste jako v Praze nejlepší, jsme vůbec nečekali a také jsme to kvůli tomu nedělali.  

 

Foto: MYSTIFIKACE. Nedávno uspořádala Asistence happening předstírající otevření druhého vchodu 
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do metra Staroměstská .  

Foto: Archiv Asistence  
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Kamarádky na život a na smrt 

 

Od deseti let bez sebe nedají ani ránu. Spolu bydlí, spolu cestují, spolu sní o vlastní kavárně. Dvě 

holky z dětského domova, které touţí po klidném a spokojeném ţivotě.  

 

Seznámily se v dětském domově v České Kamenici. Katka se na schodech zeptala Veroniky, která do 

domova právě nastoupila, jak se jmenuje a kolik jí je, a tehdy se začala psát historie jejich přátelství. 

Začaly spolu bydlet na pokoji, chodit do stejné třídy na základce a vzájemně si pomáhat překonat 

tíţivé vzpomínky na ţivot "před domovem".  

 

SEBELÍTOST JIM NENÍ VLASTNÍ  

 

Rodiče Katky Rejlové (21) se nedokázali o své děti postarat, rodina neustále zápasila s nedostatkem 

peněz. S ohledem na skutečnost, ţe Rejlovým do té doby za nevyjasněných okolností jiţ zemřely dvě 

děti, sociálka nečekala a zasáhla.  

Damoklův meč v podobě dětského domova visel nad Veronikou Schorovou (21), uţ kdyţ jí byly čtyři 

roky. Matka se o ni a její dvě sestry nedokázala postarat. Tehdy si je vzal do péče otec, který si však 

záhy našel druţku se šesti dětmi. Při výběru partnerky neměl ani tentokrát štěstí. Druţka vedla 

nevázaný ţivot, veškerá starost o domácnost a děti zůstávala na něm. Jednoho dne všechnu tu tíhu 
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neunesl a vzal si ţivot. Ještě dva roky poté se o Veroniku a její vlastní sourozence starala macecha, 

ale protoţe zanedbávala základní péči o ně, putovaly do dětských domovů.  

Holky jsou ale srdnaté a neutápí se v sebelítosti. Neţ by čekaly na štěstí se zaloţenýma rukama, jdou 

mu vstříc. V patnácti letech se rozhodly ţít v tzv. cvičném bytě. Jde o projekt, kdy děti z dětských 

domovů bydlí v samostatných bytových jednotkách, dostávají peníze, ze kterých musí zaplatit vše 

nezbytné. Učí se takto hospodařit a připravují se na samostatný ţivot, aţ opustí brány ústavu. Rovněţ 

se několikrát zúčastnily projektu Ţivot nanečisto, jehoţ partnerem je ČSOB a který připravuje děti z 

dětských domovů orientovat se v úskalích běţného reálného ţivota. Kdyţ se jich ptáme, jak se jim v 

patnácti letech dařilo vyjít s penězi, zda neměly tendence je občas roztočit někde na diskotéce, svorně 

říkají, ţe ne. "Ano, občas jsme se vyplíţily někam na mejdan, ale věděly jsme, ţe kdyţ peníze 

utratíme, budou nám chybět. Proto kdyţ jsme si chtěly koupit něco navíc, nějaké oblečení nebo tak, 

vydělali jsme si to na brigádě," říká Katka, která loni maturitou zakončila obchodní akademii a dnes 

pracuje u jedné firmy, kde zpracovává smlouvy.  

Sen o vlastní kavárně začaly holky snít před čtyřmi lety, kdyţ obě brigádničily v jednom malém 

podniku. Zalíbila se jim práce s lidmi, kdy okamţitě vidí, jestli je zákazník spokojený, kdy mohou 

potkat zajímavé lidi, dělat jim dobrým servisem radost. "Nechceme nic velikého," popisuje jejich sen 

Veronika, vystudovaná malířka skla a keramiky. "Malý podnik pro třicet hostů ve stylu amerických 

kaváren."  

 

ZASLOUŢÍ SI OBDIV  

 

Katka s Veronikou, které letos opustily dětský domov a začaly ţít samostatný ţivot, si uvědomují, ţe 

cesta k vlastnímu podniku je ještě dlouhá, ale dělají vše pro to, aby se k cíli dostaly co nejdříve. Šetří, 

kde to jen jde, vypracovávají si projekt, oslovují kamarády z dětského domova, kteří jsou řemeslně 

zdatní, aby jim pomohli.  

A mají jeden chvályhodný plán. "Rozhodly jsme se, ţe aţ tu naši kavárnu otevřeme, zaměstnáme děti 

z domovů. My jsme svou příleţitost dostaly a myslíme si, ţe tenhle "dluh" společnosti můţeme nejlépe 

splatit tak, ţe zase my dáme někomu příleţitost postavit se na vlastní nohy," říká Katka. Tyhle holky 

prostě vědí, co chtějí, a cílevědomě si za tím jdou, aniţ by jim přitom chyběla skromnost a pokora. 

Kolik takových mladých lidí znáte? Právě proto si zaslouţí obdiv  

 

---  

 

VÍTE ŢE...  

 

- V současné době se ve 340 dětských domovech a dětských domovech se školou nachází na 11 tisíc 

dětí. Z toho jich asi 20 procent spadá do kategorie 15–18letých, pro kterou je určen projekt Ţivot 

nanečisto podporovaný Československou obchodní bankou.  

- Přibliţně tisíc jich ročně podléhá rizikům všedního ţivota, jako jsou drogy, alkohol a kriminalita. 

Plných 45% lidí ve výkonu trestu v ČR proţilo ústavní výchovu.  

- Cílem projektu Ţivot nanečisto je pomoci sociálně handicapované mládeţi orientovat se v běţných 

ţivotních situacích a úskalích reálného ţivota.  

- Ţivot nanečisto je koncipován tak, aby mládeţi z dětských domovů pomohl s přípravou na vstup do 

samostatného ţivota po skončení ústavní péče. Více informací na www.muzydetem.cz  

Foto: Tomáš Pánek  

 

Skóre:  0.89 
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S náhradní rodinnou péčí si ČR stále neví rady 

 

PRAHA  Systém péče o ohroţené děti nezajišťuje v ČR důslednou ochranu jejich práv. Přiznalo to 

ministerstvo práce, které se rozhodlo posílit náhradní rodinnou péči nove lou o sociálně-právní 

ochraně dítěte.  

 

Má vytvořit podmínky pro výchovu a všestranný rozvoj dítěte v přirozeném nebo náhradním rodinném 

prostředí. Ministerstvo chce také posílit prevenci. Zvýšení kvality systému mají pomoci nově zavedené 

standardy kvality a sjednocení postupů sociálně-právní ochrany dětí. Klíčové bude vytvoření alternativ 

k nadměrnému umísťování dětí do ústavní péče, a to rozvojem a profesionalizací pěstounské péče. 

Nemyslím si, ţe by změna zákona sama o sobě zkvalitnila péči o nezletilé děti. Dosavadní informace 

nenasvědčují, ţe by MPSV objevilo nový model péče o děti. Všechny zmíněné formy náhradní výchovy 

naše legislativa uţ několik desetiletí zná: osvojení, pěstounskou péči, svěření dítěte do výchovy třetí 

osobě..., poznamenala Zuzka Bebarová-Rujbrová (KSČM), spoluautorka zákona o rodině. Současný 

systém péče o ohroţené děti v ČR nezajišťuje důslednou ochranu práv dětí. Není kladen dostatečný 

důraz na zajištění vývoje dítěte v jeho přirozeném prostředí nebo náhradním rodinném prostředí v 

případech, kdy dítě nemůţe být dočasně nebo trvale vychováváno ve své rodině, přiznalo vlastní 

pochybení MPSV. Neexistuje dostatečná síť sluţeb pro práci s rodinami a nejsou stanovena přesná 

kritéria pro umístění dítěte do ústavní péče. Kvůli tomu ČR vévodí statistikám v počtu dětí, 

umísťovaných do ústavů.  

 

Dětský domov není kriminál  

 

Ústavní výchova vţdy byla krajním řešením, někdy bohuţel nezbytným. Ne vţdy si rodiče či náhradní 

vychovatelé s nezvladatelným dítětem poradí, o některé, zejm. těţce zdravotně postiţené nebo starší 

romské děti, není mezi osvojiteli a pěstouny zájem, u nejmenších dětí se často čeká, aţ bude dítě tzv. 

právně volné k osvojení. O ústavní výchově rozhoduje soud a podle mých zkušeností vţdy hledá jiná 
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moţná řešení. Ostatně dětský domov není kriminál. Aţ na citovou deprivaci jsou zde potřeby dětí 

uspokojovány mnohdy lépe neţ v sociálně slabších rodinách,, reagovala Rujbrová. Podle údajů 

organizace Eurochild se naše země na celkovém počtu ústavně vychovávaných dětí v Evropě podílí 8 

% (11 tisíc z celkových 140 tisíc), i kdyţ v ČR ţijí pouze 2 % populace EU. Zvlášť markantní je situace 

u velmi malých dětí. Podle údajů Ústavu pro informace ve zdravotnictví byly v loni do ústavní péče 

umístěny přes dva tisíce dětí ve věku do tří let, coţ je nejvyšší počet od roku 1998. A co je ještě 

smutnější nejčastějším důvodem  ve 46 % případů, se děti dostaly do ústavů ze sociálních důvodů! 

Světové výzkumy posledních 60 let přitom dostatečně prokázaly negativní dopad na vývoj dětí, které 

vyrůstají v ústavní péči, přiznal resort Jaromíra Drábka (TOP 09). Podle analýzy ministerstva vnitra 

prošlo ústavní výchovou v letech 19952004 na 17 500 dětí, z toho 51 % se jich po odchodu do 

běţného ţivota dopustilo trestného činu. Desetina to stihla uţ do roka po svém odchodu. Předloha má 

do zákona převést všechny dávky pěstounské péče, mění věkové kategorie a v některých případech 

upravuje výši příspěvků.  

 

Kvůli sociální situaci rodiny, dítě do ústavu?  

 

Částka na úhradu potřeb dítěte se má pohybovat od 3680 Kč měsíčně u zdravých dětí do šesti let, aţ 

do sumy o 4 tis. Kč vyšší na mladé ve věku 18-26 let, odkázané na pěstouny. Jednorázový příspěvek 

vyplácený při převzetí dítěte, na zakoupení nebo celkovou opravu motorového vozidla se nezmění. 

Vláda bude moci v případě inflace nařízením zvýšit částky odměny pěstouna, příspěvku na úhradu 

potřeb dítěte, příspěvku při převzetí dítěte a příspěvku při ukončení pěstounské péče. Návrh zřejmě 

reaguje na případ týraného Dominika z Brna. Zde ovšem neselhal zákon, ale konkrétní pracovnice 

sociálně-právní ochrany. Nestačila by metodika a častější kontrola? Co mě ale v informaci zaráţí, je, 

ţe u nejmenších dětí jsou důvodem umístění v ústavu v 46 % případů sociální důvody. Nebylo by 

vhodnější odstraňovat sociální problémy rodin pečujících o děti?, poloţila otázku Rujbrová. Předloha je 

v připomínkovém řízení a ministři ji mají dostat do konce září. Sněmovní komise pro rodinu a rovné 

příleţitosti nedávno poţádala vládu, aby novelu urychleně projednala a předloţila do konce června. 

Ředitel odboru rodiny MPSV Miloslav Macela za velký problém povaţuje resortní roztříštěnost péče o 

ohroţené děti (spadá pod ministerstva práce, zdravotnictví a školství), nepřipravenost na prevenci, 

takţe se stále řeší aţ následky. Poukázal na problém, který v ČR existuje  pěstounská péče se často 

zaměňuje s adopcí. Nejednou selhává, pěstouni nejsou profesionálové, nemají zkušenosti. Z 

pěstounské péče se vrací do ústavů aţ 18 % dětí, uvedl. Přitom ústavní péče o děti stojí ročně tři 

miliardy korun. Měsíční pobyt dítěte v ústavu přijde stát na 39 tisíc, zatímco v pěstounské rodině jen 

na devět tisíc korun.  

 

Foto: Chovanci v diagnostickém ústavu v Chrastavě  

FOTO - archiv Haló novin  

 

Připravila Marie KUDRNOVSKÁ  

 

Skóre:  0.77 

Název:  Klub Klíček začne pomáhat rodinám postiţených dětí 

Zdroj:  Pelhřimovský deník 

Datum:  28.07.2011 

Str.:  2 

Zpracováno:  28.07.2011 04:33:59 



 

31. 7. 2011  1. 7. – 31. 7.  Strana 53/59 

Náklad:  227957 

Ročník:  10 

Číslo:  175 

Podtitulek:  Na centrum pro handicapované ministerstvo práce letos nezapomnělo 

Rubrika:  ZPRAVODAJSTVÍ 

Autor:  ŠTĚPÁNKA SAADOUNI 

Odkaz:  http://www.pelhrimovsky.denik.cz/  

ISSN:  1213-8517 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Regionální deníky - Kraj Vysočina 

Zkratka oblasti:  VV 

Zkratka zdroje:  VVNP 

Identifikace:  VVNP20110728010003 

Čtenost-Sled.:  66000 

Klíčová slova: sluţeb (6), sociálních (5), sluţby (2), sociální (2), změnám, sluţbu  

Klub Klíček začne pomáhat rodinám postižených dětí 

 

Havlíčkův Brod – Novou aktivitou Centra pro zdravotně postiţené kraje Vysočina v Havlíčkově Brodě 

(CZP) je klub Klíček pro děti se zdravotním postiţením a jejich rodiče. První schůzky klubu začaly na 

jaře, pokračovat budou od září.  

" Letos se centru daří. Dotace z Ministerstva práce a sociálních věcí jsme obdrţeli ve stejné výši jako 

loni, dostali jsme 400 tisíc korun. Navíc se nám podařilo oslovit obce na Brodsku, jejichţ obyvatelé 

jsou našimi klienty," řekla vedoucí centra Alena Škarková. Provoz CZP částečně financuje Ministerstvo 

práce a sociálních věcí, o další prostředky se centra musejí postarat sama.  

"Peníze od ministerstva potřebujeme na provoz zařízení.  

Platíme jimi nájem, sluţby, telefon a podobně," upřesnila Škarková. Určitou pomoc poskytují centru i 

jednotlivá města a obce. Tyto částky, byť se pohybují i v řádech stokorun, jsou podle Škarkové 

přínosem. "Potěšující je skutečnost, ţe letos město Havlíčkův Brod vypsalo dokonce dvě kola 

grantového programu, určeného pro různé typy sociálních sluţeb.Vminulosti tomu tak nebylo. 

Zúčastnili jsme se výběrového řízení s projektem na pomoc rodinám handicapovaných dětí 

prostřednictvím klubu Klíček, a uspěli jsme," konstatovala Škarková a upřesnila, ţe v práci centra 

došlo k některým změnám. Například Alfa klub pro handicapované sportovce, s nímţ centrum 

spolupracovalo, má svoje vlastní webové stránky a osamostatnilo se. Centrum sluţeb pro zdravotně 

postiţené připravuje na podzim Veletrh sociálních sluţeb. Navazuje tak na pětiletou tradici výstav 

kompenzačních pomůcek pro sluchově, zrakově a tělesně postiţené. Město Havlíčkův Brod ji pořádá ve 

spolupráci s CZP a Sjednocenou organizací nevidomých a slabozrakých. Veletrh se uskuteční v 

Kulturním domě Ostrov.  

 

Široká škála sluţeb  

 

Centrum sluţeb pro zdravotně postiţené kraje Vysočina je nezisková organizace. Nabízí širokou škálu 

sociálních sluţeb od poradenství v oblasti sociální a právní, provozuje půjčovnu kompenzačních 

pomůcek, poskytuje sociální pomoc klientům v terénu, které na poţádání navštěvují pracovníci centra 

doma. V současné době zajišťuje terénní práce pouze vedoucí Škarková.  

"Provozovat speciální terénní sluţbu by znamenalo pro centrum získat zvláštní registraci, ale je 
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otázka, zda bychom v budoucnu, protoţe závisíme na dotacích, byli schopni terénní pracovníky 

zaplatit," uvedla Škarková. Jak upřesnila, klienti v terénu patří hlavně do kategorie seniorů. "Jsou ve 

vysokém věku, často váţně postiţení. Ţijí v odlehlých vesnicích, kde je špatná dopravní obsluţnost, 

cesta do Havlíčkova Brodu je pro ně problém, pokud zavolají, ţe naši pomoc potřebují, navštívím je 

bez problémů doma," popsala situaci Škarková. Klienty navštěvuje na Chotěbořsku, Ledečsku, 

Světelsku, Přibyslavsku. Handicapovaných na Havlíčkobrodsku přibývá a zájem o pomoc odborného 

centra stoupá. Není výjimkou, ţe během jednoho roku je Centrum kontaktováno více neţ tisíckrát, 

největší zájem je o poradenské sluţby a zapůjčení kompenzačních pomůcek.  

 

(ŠTĚPÁNKA SAADOUNI)  
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Na Zlínsku pokračuje transformace sociálních zařízení 

 

Moderátor (Zdeněk Truhlář):  

Zlínský kraj pokračuje v transformaci sociálních zařízení pro zdravotně postiţené a seniory. Po domově 

v Zašové na Vsetínsku přichází na řadu podobný ústav ve Velehradě. Jak vysvětluje zlínská krajská 

radní Taťána Nelsesjan, doposud poskytuje sluţby různému spektru klientů, navíc v nevyhovujících 

prostorách.  

 

Host (Taťána Nelsesjan, zlínská krajská radní):  

Hlavním cílem samozřejmě zůstává rozčlenit klienti podle míry závislosti na péči a na pomoci tak, aby 

ti soběstačnější mohli ţít co nejběţnějším způsobem ţivota za dopomoci terénní nebo ambulantní 

sluţby. Samozřejmě ti klienti, kteří potřebují větší míru péče dostanou péči stejného typu, to znamená 

domova pro osoby se zdravotním postiţením jen u DE tato sluţba poskytována více individuálně 

v menších zařízeních, ne tak vysoce kapacitních.  
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Moderátor (Zdeněk Truhlář):  

Další informace z domova i ze světa najdete také na našem webu zprávy.rozhlas.cz.  
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Naše klientky zažily násilí i šikanu 

 

Havířov – Problematika ztráty domova a ocitnutí se na ulici bez přístřeší je v současnosti velice 

aktuální. Mezi postiţenými jsou často matky s dětmi. Tento negativní jev se snaţí řešit Armáda spásy 

ve svých azylových domech. Patří k nim iDůmpro matky s dětmi ve Dvořákově ulici v havířově s 

kapacitou pro osmnáct matek s dětmi. Podmínkou poskytování sociální sluţby v zařízení je navázání 

dobré spolupráce s pracovníky azylového domu, dodrţování domovního řádu, úhrada pobytu a snaha 

matek řešit svou nepříznivou situaci.  

 

Co vás přivedlo k práci v azylovém domě?  

 

Po studiu speciální pedagogiky na Palackého univerzitě v Olomouci jsem patnáct let pracovala ve 

školství jako učitelka. Cítila jsem potřebu změny.Vroce 2003 byl vypsán konkurz v Armádě spásy v 

Havířově na funkci vedoucí azylového domu pro matky s dětmi. Uspěla jsem. Nová 

prácemězaujala.Vtomto prostředí získá člověk zcela jiný pohled na lidi. Rozhodně bych tuto práci 

nedělala, pokud by to byla pouze sociální činnost. Důleţitý je pro mě její duchovní křesťanský rozměr.  

 

Má toto zaměstnání nějaká specifika?  

 

Určitě. Je to především práce s lidmi, kteří se dostali do problémů, proţívají ţivotní krizi a mají zájem 

svou nelehkou situaci řešit. Chce to trpělivost, individuální přístup ke kaţdému jedinci a v neposlední 

řadě mít dobrý vztah k dětem.  

http://www.karvinsky.denik.cz/
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Jak byste stručně charakterizovala poslání azylového domu?  

 

Pobytem v našem zařízení umoţňujeme překlenutí svízelné situace matkám s dětmi, těhotným ţenám 

a obětem domácího násilí bez přístřeší. Cílem je jejich návrat do přirozeného prostředí. Usilujeme o 

vytvoření bezpečného zázemí, poskytnutí podpory při řešení sociální a bytové situace bez forem 

jakékoli diskriminace a v důstojném prostředí.Knašim principům patří respekt k právům, svobodě a 

důstojnosti uţivatele. Odbornost sociální práce. Naplňování křesťanských hodnotových standardů.  

 

Přestoţe pobyt v domě pro matky s dětmi je časově omezen na jeden rok, máte stále plno. Čím si to 

vysvětlujete?  

 

Odpověď je poměrně jednoduchá. Stoupá počet těch, kteří se dostávají do velmi špatné finanční 

situace a nejsou schopni platit vysoký nájem za byt. Tento trend se neustále prohlubuje. Potvrzuje to i 

skutečnost, ţe za minulý rok jsme měli celkem devadesát dva ţádostí o ubytování. K dnešnímu dni je 

jich uţ osmdesát sedm. Nárůst proti minulému období je očividný. A můţe být ještě hůř. Sociální 

nůţky se rozevírají. Chudí se stávají ještě chudšími a ceny bytů rostou.  

 

Jaké jsou další důvody, ţe matka musí hledat útočiště v azylovém domě?  

 

Především je to domácí násilí mnohdy spojené se šikanou. Do této skupiny patří asi dvacet procent 

našich ubytovaných. Pak je to závislost na hazardu, která uvrhne rodinu do platební neschopnosti, 

nastává exekuce a ztráta bydlení. Častým průvodním jevem všech neduhů je alkohol.  

 

Co je charakteristické pro ţivot v domově a jak je vybaven?  

 

Azylový dům je částečně reţimové zařízení, v malém prostoru ţije větší počet různorodých neúplných 

rodin z různého prostředí, odlišnými návyky, které se musí podřídit jednotným pravidlům. Kaţdá 

maminka má se svými dětmi svůj uzamykatelný pokoj se sociálním zařízením. Kuchyňka je společná 

pro celé poschodí, kde si sami připravují celodenní stravu. Společná je také místnost pro návštěvy, 

která slouţí také jako televizní, společenská, čtenářská... Děti mohou vyuţívat také hernu a zahradu u 

azylového domu.  

 

Domácí násilí se dnes skloňuje ve všech pádech. Proč tomu tak je?  

 

V poslední době se po několika zdařilých kampaních dostávají případy domácího násilí více na 

veřejnost.Anejen to, jsou ve větší míře příslušnými orgány řešeny. Vše ale v pořádku není. Z našich 

zkušeností víme, ţe se agresivita stává často brutálnější, ale na druhé straně je lépe skrývaná.  

 

Tyto nešvary v rodině nejednou mají tragické následky. Nejvíce na to doplácejí děti. Dá se tomu nějak 

zabránit?  

 

Kdyţ padne první facka ze strany agresivního partnera, je třeba okamţitě jednat. Nestydět se za svou 

situaci, je nutné vyhledat pomoc a pokud moţno odejít do bezpečí. Hodně také záleţí na rodinném 

zázemí postiţené osoby.  

 

Daří se maminkám řešit jejich problémy?  
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Kaţdá má osobní plán řešení své konkrétní situace. Podle něho pak postupuje za podpory sociálních 

pracovníků. Mezi priority patří najít zaměstnání, aby si mohly našetřit nezbytné prostředky na návrat 

do běţného ţivota. Celkem se to daří. Mnohé pracují jako roznašečky různých reklamních materiálů, 

jiné ve skladech obchodního zboţí a podobně.  

 

Jste v nějakém kontaktu se ţenami, které tu bydlely?  

 

Většina z nich chce na tuto kapitolu svého ţivota zapomenout. Myse jen radujeme, kdyţ některou naši 

bývalou klientku potkáme na procházce veselou se svými dětmi nebo někde v zaměstnání.  

 

Vy sama jste matkou tří dětí. Co byste vzkázala ţenám, kdyţ nastanou v rodině problémy ohroţující 

zdraví a ţivot?  

 

Nemlčet a co nejdříve se svěřit osobě, která pomůţe nebo aspoň poradí. Neprodleně vyhledat bezpečí.  

---  

 

VIZITKA  

 

Blanka Wlosoková pochází ze západních Čech, z města Ostrov. Nyní bydlí s rodinou v Albrechticích. 

Vystudovala obor speciální pedagogika na Palackého univerzitě v Olomouci. Patnáct let pracovala ve 

školství jako učitelka. Od roku 2003 je vedoucí Domu pro matky s dětmi Armády spásy v Havířově. Je 

vdaná, má dva syny a dceru. Ve volném čase se věnuje plavání, lyţování a čtení.  

 

Foto: BLANKA WLOSOKOVÁ říká, ţe její práce vyţaduje trpělivost a dobrý vztah k dětem.  

Foto Josef Pintér  
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Postižené naučí jednoduché úkony, ale musí je s nimi neustále opakovat 

 

Čáslav – Letní dny jsou dobou, kdy je moţná čas si trochu odpočinout anebo také rekapitulovat celý 

uplynulý školní rok. Byl pro Vás něčím výjimečný? Měli jste více starostí nebo naopak radostí?  

 

Prázdniny patří odpočinku a opravám Sluţby v našem středisku jiţ nejsou vázány na školní rok, kromě 

pěti klientů domova pomáháme mladým dospělým osobám s mentálním a kombinovaným postiţením, 

které jiţ do školy nechodí. Vyuţívají proto sluţeb denního nebo týdenního stacionáře, případně 

kombinaci obou sluţeb a pak také pracujeme v sociálně terapeutické dílně. Ale souhlasím s tím, ţe i 

pro nás ve středisku je léto určitým předělem práce, středisko v této době bývá uzavřeno čtyři týdny 

na přelomu července a srpna. Zaměstnanci střediska čerpají zaslouţenou dovolenou a tato doba nám 

také slouţí k případným opravám a nutné celkové údrţbě budovy střediska. Během uplynulého 

školního roku, jsme proţili mnoho pěkného, smutného i napínavého. Napínavé například bylo 

financování střediska i sluţeb na konci roku 2010, nakonec se díky navýšení dotace i výjimečnému 

mnoţství darů podařilo odvrátit katastrofické scénáře. Kromě těchto záleţitostí se nás rovněţ velmi 

dotýkají příběhy našich klientů, které proţíváme nejen pracovně, ale i lidsky. Pár příběhů...  

 

Naše sluţby, například, během školního roku opustil klient s těţkým mentálním a dalším postiţením, 

jehoţ rodičům nevyhovoval týdenní reţim domova. Klient byl umístěn do ústavu sociální péče s 

celoročním reţimem v jiném regionu a my doufáme, ţe se tam má také dobře a nestrádá. Je to vţdy 

smutné, kdyţ někdo, koho znáte velmi osobně mnoho let, odchází. Dlouhodobá práce se nemůţe 

přerušit Ještě mnohem smutnější byl příběh klientky s velmi specifickým mentálním postiţením, která 

byla rovněţ přemístěna do celoroční péče a uprostřed školního roku i do jiné speciální školy. Na tom 

by nebylo nic divného, to se běţně můţe stát a nic zlého to neznamená.  

 

Smutné je, ţe práce u dětí se specifickým postiţením – autismem musí být velmi trpělivá, odborná a 

dlouhodobá a na případné změny musí být takové dítě dostatečně dlouhou dobu připravováno. Pokud 

to tak není, můţe výsledek výchovného i vzdělávacího procesu narušen tak, ţe dojde k těţké frustraci 

a ztrátě získaných dovedností i návyků. V tomto případě se jednalo o dítě i s poruchou komunikace a 

je třeba si uvědomit, ţe nelibost s vnějšími okolnostmi, nemůţeli to takový člověk vyjádřit slovně, 

vyjadřuje jiným způsobem, často lehkou aţ nepřiměřenou agresí. Můţe se pak stát, ţe je tato agrese 

nesprávně diagnostikována a dítě je vnímáno jako nepřizpůsobivé a ohroţující okolí. Je pak následně 

zařazeno na jiné oddělení, do třídy s niţší úrovní vzdělávání nebo je tlumeno medikací. Ato je přesně 

to, co není cílem sluţeb a odborné pomoci. Zda měl náš příběh takový konec nevíme, ale víme, ţe 

přechod do jiného zařízení byl náhlý a ţe se klientka v dalším období chovala agresivně.  

 

Třetí příběh je také smutný, ale alespoň částečně má dobrý konec. V osmnácti letech byl u naší 

klientky s Downovým syndromem přeřazeno ze čtvrtého stupně závislosti do druhého. Dle registrace 

sluţeb našeho zařízení uţ tedy nemohla tato dívka týdenní stacionář navštěvovat a odešla. Sedm 

měsíců trvalo tento nesprávný posudek zvrátit. Následně byl překvalifikován na třetí stupeň a ona se 

mohla vrátit zpět mezi své kamarády. Takţe to nakonec dobře dopadlo. Za nevyčerpané sluţby jsme 

nemohli účtovat platbu za pobyt, přestoţe jsme se snaţili pro klientku místo zachovat. Přišli jsme tak 

chybou úředníků o více neţ 35 tisíc korun.  

 

Bohuţel takové věci se stávají. Toto byly tři příběhy z mnoha, které tu zaţíváme. Sdílíme ţivoty našich 

klientů Na závěr ale mohu popravdě říci, ţe kaţdý den proţíváme s klienty i mnoho pěkného, sdílíme s 
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nimi jejich upřímnou radost, kdyţ třeba malujeme, tančíme nebo společně vaříme něco dobrého k 

obědu. Takové chvíle jsou pro nás obohacující odměnou.  

 

(KVĚTUŠE MAŠÍNOVÁ)  

 

 


